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Yleisrasva  
EP HD-2, 400 g
• hyvä vedenkesto
• laakerit, tapit  

ja nivelet 
WKR11X

Alustarasva  
CLS-2 EP, 420 ml
• kuljetuskaluston  

alusta sekä kuula-,  
rulla- ja liuku- 
laakerit 

WKR31

Erikoisrasva  
EP-2, 420 ml
• liuku-, rulla-, kuula-  

ja pyöränlaakerit
WKR41

Katso lisää

Letkusi, 
ole hyvä

Suomen laajin  
letkupalvelu  

käytössäsi

Konepyyhe, trikoo 10 kg
PAP012A

2790

445,-

Keskusvoitelurasvat 18 kg
• kuljetuskaluston, työkoneiden ja  

teollisuuden keskusvoitelujärjestelmät, 
joissa vaaditaan puolijuoksevaa rasvaa 

200,-
(11,11 e/kg)

203,-
(11,28 e/kg)

EP-00
WKR1800

EP-05
WKR1801

Keskusvoitelu- 
järjestelmän  
täyttö pumppu  
18 kg
• 18-20 kg astioille
MA3381868

Hydrauliöljyt 20 l

75,-
(3,75 e/l)

Laitetaan  
sen verran,  
että ei heti lopu.

kpl

Hydraulic 
Basic 32
• ISO VG 32
WKOH32-20

Hydraulic 
Basic 46
• ISO VG 46
WKOH46-20

Voitelurasvat 
vaativaan  
käyttöön

Sisältää X1R - lisäainetta

6 60
(16,50 e/kg)

Hyvä vedenkesto

520
(12,38 e/l)

6 40
(15,24 e/l)

549,-

Kulmahiomakone ja  
akkuprässi 2 x 4,0 Ah
• käyttäjäystävällinen akkuprässi kor-

kealla poistopaineella (max. 690 bar) 
koneiden ja järjestelmien huoltoon

• kestävä, tehokas ja turvallinen 125 mm 
kulmahiomakone monipuolisiin  
käyttökohteisiin

• sis. 2 x 4,0 Ah Li-Power akut, laturi
MET602247510X

Polttoainesäiliö 450 l
Jerry
• 12/24 V pumppu (30 l/min/50 l/min)
• tankkausletku 4,0 m, manuaalisella 

alumiinipistoolilla
• täyttöyhde DN100 korkilla, säiliön 

sisällä loiskelevy
• nosto alhaalta trukilla tai liinalla 

nostokorvista säiliön päältä
• ei vaadi ADR-tutkintoa
FC0452

1450,-

Urakat luotu 
onnistumaan
Hinnat sis. alv 25,5 %.

Hinnat voimassa 30.6.2025 saakka. Hinnat sis. alv 25,5 %. Pidätämme oikeuden hintamuutoksiin.

Katso lähin kauppiaasi ikh.fi/myymälät
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Huhtikuun lopulla hallitustaival tuli puoliväliinsä ja te-
ki linjauksensa loppukaudelleen. Taloudellinen kehitys 
ei ole mennyt ns. pelikirjan mukaan eli siten kuin hal-

litusneuvotteluissa on ennakoitu. Nyt haettiin rytmin vaihdosta 
rohkeasti tyyliin all in. Lopputulos tulee kuitenkin edelleen riip-
pumaan paljolti kansainvälisen talouden kehityksestä.

Kotimarkkinakysyntää parannetaan keventämällä työn vero-
tusta kaikissa tuloluokissa. Tämän vaikutus kuluttajien luotta-
mukseen ratkaisee paljon ja työllisyystilanteen pysyessä heikkona 
vaikutukset jäänevät toivottua heikommiksi.

Yhteisöveron alennus on myönteistä, mutta senkin taloutta pi-
ristäviin vaikutuksiin on esitetty kysymysmerkkejä. Kansainväli-
sessä verokilpailussa, jos se on vilkastuakseen, pieni maa voi jää-
dä myös hopealle.

Merkittävät panostukset väyliin ovat työkalupakissa varmim-
pia keinoja luoda kysyntää ja parantaa työllisyyttä. Tämän vuoksi 
300 miljoonan lisäpanostus väylähankkeisiin oli enemmän kuin 
paikallaan. Korjausvelan purkuun hallitus kohdentaa 120 mil-
joonaa. Kun osa lisärahoituksesta ohjautuu käynnissä jo olevien 
hankkeiden kustannusnousuihin, niin myös vaikutukset kohden-
tuvat osin jo kuluvalle vuodelle.

Koneyrittäjien kannalta kirjaus jakelijoiden päästökauppaan 
liittyvän ETS2 hyvitysjärjestelmän valmistelun kiirehtimisestä oli 
myönteistä. Samoin se, että ammatilliseen koulutukseen ei koh-
distettu lisäsäästöjä.

Kehysriihen alla paljon keskustelua herättäneeseen ilmasto-
lain tarkistustarpeisiin ei käytännössä kajottu, mutta asia tu-
lee valmisteltavaksi energia- ja ilmastostrategiaa päivitettäessä. 
Kehysriihessä olisi toki tilannetta voitu vakauttaa ja varmistaa 
se, että emme omin toimin ajaisi alas metsäsektoria, sen talout-
ta ja työllisyyttä. 

Pääkirjoitus

Matti Peltola

Kehysriihen annista

Alateksti
1234 5678

Y
M

PÄRISTÖMERKK
I

MILJÖMÄRKT

Painotuote
4041 0089

Lehti on Aikakausmedia ry:n jäsen ISSN 0788–9860 (painettu)
ISSN 2670–367X (verkkojulkaisu)

kirjapaino

Punamusta Oy
Kaapelikatu 1 •  
33330 Tampere

TilaushinnaT 2025

Tapio Hirvikoski     0409009 417

www.koneyrittajat.fi

89 euroa vuosikerta 
84 euroa kestotilausvsk.+alv

Turpeen huoltovarmuuden osalta kirjaukset jättävät tulkinnan-
varaa ja paljon lasketaan kaukolämpölaitosten omaan varautumi-
seen. Asia luvataan kuitenkin arvioida huomioiden muuttunut geo-
poliittinen tilanne, mikä on enemmän kuin tarpeen. Valtion tuli-
si antaa myös pelimerkkejä, joilla myös käytännössä varmistetaan 
tuotantoketjujen ja niiden osaamisen säilyminen.

Kasvu- ja kuiviketurve määritellään strategisesti tärkeäksi raa-
ka-aineeksi, minkä tulisi näkyä myös tulevien lupaprosessien no-
peutumisena. Varsinkin kun yleisestikin lupaprosesseja haluta su-
juvoittaa.

Yritysten ja kansalaisten tulisi nyt omalta osaltaan toimia sa-
mansuuntaisesti, jotta saisimme taloutemme rattaisiin vauhtia ja 
siten tehdyistä ratkaisuista yhteisen hyödyn irti.

30.8.-1.9. 

Jämsä 3.-5.9.
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e-Työilmoitus
on Koneyrittäjän 

työilmoituslomake 
sähköisenä

Työntekijä voi tehdä palkanmaksuun 
ilmoitukset
älypuhelimella, tabletilla, tietokoneella

Koneyrittäjien e-Työilmoitus -palvelusta on nyt 
mahdollista saada lisätietoa ja tarkempi esittely. 
 
Ota yhteyttä: Koneyrittäjät / Harri Grundström
p. 040 9009 427 /  
harri.grundstrom@koneyrittajat.fi

Palvelun käyttöönotto on 
Koneyrittäjien jäsenyritykselle 

maksuton. Palvelun käytön 
hinta on 5 € / henkilö / kk 
silloin, kun henkilö tekee 

palvelussa työilmoituksia. 
Palvelusta ei laskuteta niiltä 
kuukasilta, jolloin henkilö ei 

ole käyttänyt palvelua.

vapaamuotoiset selitteet tapahtumille

Työmaan ja päivämäärän yksilöinti
konetyö • korjaus • muu työ • 50% • 100% tunnit
korvattavat yleiset € • sairauspäivät • arkipyhät 
ateriat • ylläpito • kilometrit • muu veroton €

Haluamme nostaa esille ja palkita metsäalan 
työnantajia, jotka rohkaisevat ja tukevat työnteki-
jöitään henkilökohtaiseen viestintään esimerkiksi 
kouluissa, sosiaalisessa mediassa, lehdissä ja 
radiossa. Tee esitys Viestintää tukeva työnantaja 
-palkinnon saajiksi.
 
Haku on jatkuva.

Lue lisää:
www.mmsaatio.fi

Kukaan muu ei kerro
laajasta osaamisesta
puolestamme
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Metsien ja maaperän ky-
ky sitoa hiiltä nousi 
keskeiseksi puheen-
aiheeksi Koneyrittä-

jien Energiapäivillä Seinäjoella 
maaliskuun loppupuolella. Julki-
nen keskustelu on kirvonnut Lu-
ken uusimmista laskelmista, joi-
den mukaan Suomen metsät ovat 
muuttuneet hiilinieluista päästö-
lähteiksi. Uusien laskelmien va-
lossa näyttää siltä, että Suomi ei 
tule saavuttamaan asettamaansa 
hiilineutraaliustavoitetta vuoteen 
2035. Tavoite nojaa vahvasti sii-
hen oletukseen, että metsät toimi-
vat hiilinieluina, kuten laskelmat 
näyttivät vielä silloin, kun Suomi 
tavoitetta itselleen asetti. Uusi tut-
kimustieto on osoittanut oletuk-
sen vääräksi.

– Selvää on, ettei tavoitteeseen 
eli Suomen hiilineutraaliuteen 
vuonna 2035 päästä. Jos siitä jää-
räpäisesti pidetään kiinni, on sen 
hintalappu kova. Ei meillä ole sii-
hen kansakuntana varaa. Me Ko-
neyrittäjät olemme linjamme jo va-
linneet – ilmastolaki on avattava ja 
vähintään tavoitevuosi pitää lykätä 
tuonnemmaksi. Mutta muutakin 
korjattavaa siinä löytynee. Maan-
käyttösektorin roolia ilmastopoli-
tiikassa pitäisi tarkastella laajem-
minkin kuin vain tavoitevuoden 
osalta, totesi varapuheenjohtaja 
Marko Vainionpää avatessaan 
Koneyrittäjien Energiapäiviä Sei-
näjoella maaliskuun lopulla.

Luken tutkimusprofessori Ilk-
ka Leinonen puhui seminaarissa 
maankäyttösektorin hiilinieluista 
ja niiden kehityksestä sekä kehi-
tyksen syistä ja keinoista vaikut-
taa nieluihin. 

– Hiilinielu on prosessi, joka 
poistaa hiiltä ilmakehästä ja siir-
tää sen varastoon. Siinä on kaksi 
vaihetta: hiilen sitominen ja sen 
varastointi. Ensin hiili pitää sitoa 

SIRPA HEISKANEN

Maankäyttösektorin hiilinieluihin 
perustuva ilmastopolitiikka ei 
ole kestävää politiikkaa, totesi 
tutkimusprofessori Ilkka Leinonen 
Luonnonvarakeskus Lukesta 
Koneyrittäjien Energiapäivien 
seminaarissa.

ilmakehästä ja se yleensä tapah-
tuu kasvien fotosynteesin avulla. 
Sitten hiili pitää varastoida ja se 
varastointi voi tapahtua joko luon-
taisesti tai sitten jonkin teknolo-
gian avulla, Leinonen määritteli.

Hyvin pitkään hiilikierto oli ta-
sapainossa eli kasvien ilmakehäs-
tä sitoman hiilen määrä ja ilmake-
hään vapautuvan hiilen määrä oli-
vat tasapainossa. Ihmisen toimin-
nan seurauksena viimeksi kulu-
neen parin sadan vuoden aikana 
tilanne kuitenkin on muuttunut 
ja ilmakehään on vapautunut hii-
lidioksidia huomattavasti aiempaa 
enemmän.

– Sanotaan, että miljoonaan vuo-
teen ei ole suuria muutoksia tapah-
tunut eli kaksi yhtä suurta proses-
sia on toiminut. Ilmakehässä hii-
lidioksidipitoisuus pysyi suurin 
piirtein vakiona ja hiilinielut oli-
vat nolla. Hiiltä ei poistunut ilma-
kehästä, mutta ei sitä tullut sinne 
lisääkään.

– Sitten tilanne muuttui ihan 
tässä äskettäin parinsadan vuo-
den sisällä eli tapahtui maankäy-
tön muutoksia. Metsiä raivattiin 
pelloksi ja se vapautti hiilidioksi-
dia ilmakehään. Sitten tulivat fos-
siiliset polttoaineet ja kun niitä pol-
tettiin, hiiltä vapautui lisää ilma-
kehään ja ilmakehän hiilidioksi-
dipitoisuus kasvoi. Kasvit tykkä-
sivät siitä ja kohonneen pitoisuu-
den seurauksena kasvit rupesivat 
yhteyttämään nopeammin, metsä 
sitoi enemmän hiilidioksidia kuin 
aikaisemmin. 

– Tämän vuoksi biomassa mää-
rä metsässä kasvoi, hiilen määrä 
maaperässä kasvoi ja näin syntyi-
vät nämä niin sanotut luontaiset 
hiilinielut. Hiilen määrä ekosys-
teemissä kasvoi.

– Mutta tämä ei ole koko tarina: 
nämähän eivät ole pysyviä varasto-
ja. Biomassa kuolee, puut kuolevat 

Energiapäivä Seinäjoella pohti hiilinieluja Energiapäivä Seinäjoella pohti hiilinieluja 
Kun puhutaan luontaisista varastoista ja 
nieluista, tämä puoli monesti unohtuu. Nielut ja 
varastot eivät ole ikuisia, vaan jossain vaiheessa 
ne purkautuvat, sanoi tutkimusprofessori 
Ilkka Leinonen Lukesta Koneyrittäjien 
Energiapäivien seminaarissa.

Leuto talvi ja lämmöntuotannon sähköistyminen 
on tuonut energia-alan yrittäjille haasteita, kun 
polttoaineet eivät ole liikkuneet totuttuun tahtiin.  
– Pääomia on sitoutunut turhan paljon kasoihin, 
jotka jäävät odottamaan ensi talvea. Polttoainetta 
tuottaneet tahot ovat samalla jääneet odottamaan 
tulojaan, sanoi Koneyrittäjien varapuheenjohtaja 
Marko Vainionpää avauspuheessaan.

EPV Aluevarannot Oy:n 
toimitusjohtaja Timo 
Orava puhui seminaarissa 
energiayhtiöiden 
energiamurroksesta.

Ympäristö- ja ilmastoministeri Sari 
Multalalta kuultiin videopuhe, 
sillä ministeri oli samaan aikaan 
Brysselissä EU:n ympäristöministerien 
kokouksessa. Kuva: Tapio Hirvikoski.

Risto Lauhanen kertoi kokemuksia 
tuoreen puun poltosta.

Hanna Viita Nevel Oy:stä 
puhui energia-alan 
vastuullisuudesta.

OP Yrityspankin 
Santeri Rautio 
valotti bioenergia-
alan kone- ja 
kuljetusyritysten 
rahoitusnäkymiä.

9
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SEAMilta oli paikalla Taru Huhtala ja Mika Koivupuisto sekä vasemmalla 
Koneurakointi J.Mäkelästä Jukka Mäkelä. Kuva: Tiina Rajaniemi

Seamk esitteli Kemmo hanketta eli kestävän maankäytön ja metsätalouden 
koulutuksia. Metsäkeskus esitteli puolestaan koneyrityksen myyntiin ja 
sukupolvenvaihdokseen liittyvää Ratki-hanketta. Kuva: Tapio Hirvikoski

ja hiili siirtyy maaperään. Maape-
rässä biomassa hajoaa ja hiili va-
pautuu takaisin ilmakehään.

– Kun puhutaan luontaisista va-
rastoista ja nieluista, tämä puoli 
monesti unohtuu. Nielut ja varas-
tot eivät ole ikuisia, vaan jossain 
vaiheessa ne purkautuvat.

Eli luontainen kehitys johtaa 
siihen, että maankäytön hiilinie-
lut pienevät jatkuvasti ja lopulta 
ne nollautuvat. Biologiset hiiliva-
rastot purkautuvat. Laskelmat ja 
skenaariot hiilinielun kehityksestä 
vaihtelevat siinä, onko varastojen 
kertymisen huippukohta jo saa-
vutettu ja romahdus alkanut vai 
vasta edessä. 

Pysyvämpiä keinoja hiilidiok-
sidin vähentämiseen ilmakehäs-
tä ovat fossiilisten päästöjen vä-
hentäminen ja pysyvät tekniset hii-
linielut, joista hiilidioksidi ei ajan 
kuluessa purkaudu takaisin ilma-
kehään. Maankäytön nielut ovat 
lyhytaikaisia, ja niillä voidaan tu-
kea ilmastotoimia, muttei ratkais-
ta ongelmaa pysyvästi. 

– Meidän täytyy hyväksyä, että 
meillä on nämä luonnolliset tren-
dit ja toimia niiden mukaisesti. To-
siasia on, että meidän biologiset 
hiilivarastomme ovat väliaikaisia 
emmekä voi luottaa niihin, kun 
lähdemme tekemään ilmastopo-
litiikkaa, Leinonen sanoi.

– Tärkein ilmastotoimi on fossii-
lisen energian korvaaminen fos-
siilittomalla energialla. Meidän pi-
tää lisätä fossiilittoman energian 
tuotantoa eli aurinko, tuuli, ydin-
energia, mutta myös bioenergia. 
Bioenergian määrä täytyy myös 
kasvaa huomattavasti, että pääs-
täisiin globaaleihin ilmastotavoit-
teisiin, Leinonen totesi.

Bioenergian puolesta liputti 
myös ympäristö- ja ilmastoministe-
ri Sari Multala videopuheessaan.

– Tulevaisuudessa bioenergi-
an rooli pysyy merkittävänä, vaik-
kakin sen käyttö tulee vähitellen 
muuttumaan. Haluan korostaa, 
miten puuperäisellä hiilidioksi-
dilla on tärkeä rooli vähähiilisen 
vedyn jatkojalosteiden valmistuk-
sessa. Bioperäisen hiilidioksidin 
hyödyntäminen yhdessä puhtaan 
sähkön ja vedyn tuotannon kans-
sa luo Suomelle erityisen potenti-
aalisen valttikortin valmistaa syn-
teettisiä polttoaineita, kemikaaleja 
ja materiaaleja. Näille uusille, vas-
tuullisesti tuotetuille tuotteille on 
kysyntää, kun vähennämme riip-
puvuutta fossiilisista raaka-aineis-
ta, Multala sanoi. 

Ministeri Multalan puhe oli 
videoitu aiemmin, koska hän 
oli Energiapäivän seminaarin 
aikana Brysselissä EU:n ympä-
ristöministereiden kokoukses-
sa. Kokouksen aiheena oli ko-
mission antama puhtaan teol-
lisuuden ohjelma -tiedonanto. 
Suomi järjesti samalla Brysse-
lissä biotalousseminaarin kes-
keisille EU-sidosryhmille. Mi-
nisteri Multala oli seminaarin 
pääpuhuja yhdessä ruotsalai-
sen ympäristökomissaarin Jes-
sika Roswallin kanssa. 

– Kilpailukyky ja päästöjen vä-
hentäminen kulkevat käsi kädes-
sä. Bio- ja kiertotalous edistävät 
ilmastotavoitteita, riippuvuuksi-
en vähentämistä sekä kestävää 
teollisuuspolitiikkaa. Tavoitteem-
me on, että kierto- ja biotalouden 
mahdollisuudet edistää kestävää 
luonnonvarojen käyttöä huomi-
oidaan vahvasti EU:n tulevissa 
aloitteissa ja politiikassa, vies-
titti Multala Brysselissä.

Vierailu Heininevan 
aurinkovoimalatyömaalla
Jatkokertomuksen toinen osa 
koettiin, kun Energiapäivien 
vierailukohteena oli EPV:n 
Heininevan aurinkovoimalatyö-
maa Lapualla. Vuosi sitten kuul-
tiin ensimmäinen osa Mikke-
lissä Koneyrittäjien Energiapäi-
vässä, kun EPV Energian tytä-
ryhtiön EPV Aluevarannot Oy:n 
toimitusjohtaja Timo Orava 
esitteli Lapualle entiselle turve-
tuotantoalueelle rakennettavaa 
aurinkovoimalaa. Nyt pääsimme 
paikan päälle katsomaan voima-
lan rakentamista.

Turvetuotanto päättyi Heini-
nevalla vuonna 2022 ja aurin-
kovoimalan rakennustyöt ovat 
edenneet alueella niin, että en-
simmäisiä lohkoja on jo koekäy-
tetty. Tarkoitus on, että syksyl-
lä koko alueetta päästään koe-
käyttämään. Kaupallinen tuo-
tanto on tarkoitus aloittaa vuo-
denvaihteessa.

Alueella on kaikkiaan noin 
123  000 aurinkopaneelia. 
12-metrisiä perustuspalkkeja on 
noin 13 600 kappaletta, panee-
litelineitä noin 6 800 kappalet-
ta ja paneelitelineriveillä pituut-
ta yhteensä noin 80 kilometriä.

Pienellä osalla Heininevan aurinkovoimalakenttää kennot ovat träkkereitä eli 
ne seuraavat auringon kulkua päivän mittaan. Valtaosa alueen kennoista on 
kiinteitä. Kuva: Tapio Hirvikoski

Kennotelineiden perustukset. Yksi betonipalkki on 12-metrinen, yhteensä niitä 
on noin 13 600 kappaletta koko alueella. Kuva: Tapio Hirvikoski

Betonipalkkien päälle 
rakennetaan ensin telineet, 
sen jälkeen telineisiin 
kiinnitetään aurinkokennot. 
Kuva: Tapio Hirvikoski

Etualan telineet odottavat kennojaan. Kuva: Tapio Hirvikoski

Valmiita kennorivejä silmänkantamattomiin. Kuva: Tapio Hirvikoski

 Yleisö keskusteli päivän annista tauolla. Kuva: Tiina Rajaniemi

Energiapäivän osallistujia. Kuva: Tapio Hirvikoski

Hake Vainionpää Oy:n Janne Vainionpää ja Ideachipin 
Jukka Humalainen keskustelivat haketusasioista ja 
hakkureista. Kuva: Tiina Rajaniemi

Prosilvan Norbert Schalkx ja Petter Sirkka esittelivät Prosilvan kalustoa.
Kuva: Tiina Rajaniemi

Marko ja Miska Nummijärvi, vasemmalla, ovat myös energiapäivien 
tutustumiskohteella eli Heininevan aurinkovoimalatyömaalla urakoimassa.
Kuva: Tiina Rajaniemi
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nousee hienoisesti viime vuodesta. 
Ensi vuonna tukkipuun hintakehitys 
jatkuu ja tukkipuun nimellinen keski-
hinta nousee noin kaksi prosenttia.

– Kuitupuun hintakehitys tasaan-
tuu selvästi viime vuosiin verrattu-
na, mikä kertoo uuden markkina-
tasapainon löytymisestä. Pystykau-
poissa kuitupuun vuotuinen keski-
hinta nousee tänä vuonna noin nel-
jällä prosentilla ja ensi vuonna suun-
nilleen kaksi prosenttia, sanoo tutki-
musjohtaja Paula Horne.

Yksityisten 
metsänomistajien 
puunmyyntitulot kohoavat 
huippulukemiin
Kotimaisen puun kysyntä on heijas-
tunut myös puunmyyntituloihin, 
jotka hipovat reaalisia ennätyslu-
kemia. Yksityismetsien nimelli-
set bruttokantorahatulot nousivat 
viime vuonna kymmenyksellä vajaa-
seen 2,9 miljardiin euroon puun 
keskihinnan ja kauppamäärien 
noustessa. Reaalisesti tulot jäivät 
silti hieman alle ennätysvuoden 
2007. Tänä ja ensi vuonna metsän-
omistajien puunmyyntitulot nouse-
vat edelleen, kun hakkuut lisään-
tyvät ja hinnat ja kaupat nousevat 
maltillisesti. Tulot yltävät myös 
reaalisesti ennätykseen.

Tänä vuonna puunmyyntitulot 
kasvavat kymmenyksellä noin 3,2 
miljardiin euroon. Ensi vuonna tulot 
kasvavat edelleen kahdeksan pro-
senttia noin 3,4 miljardiin euroon.

Koneyrittäjillä positiiviset 
näkymät paitsi 
energiapuolella
Teollisuuden tarvitsemien puiden 
hakkuut siis kasvavat PTT:n 
ennusteen mukaan sekä tänä 
että ensi vuonna. Se tarkoittaa 
kasvavaa kysyntää koneurakoin-
tiin. Toki hakkuiden painottumi-
nen hakkuutavoittain vaikuttaa 
urakoinnin tunneissa mitattuun 
työmäärään. Kuutio harvennuk-
sista vaatii huomattavasti enem-
män työaikaa kuin kuution tuotta-
minen uudistushakkussa. 

PTT ei juuri ennusteessaan huo-
mioi energiapuuta. Energiapuun 
tarve on tänä vuonna lauhan talven 
takia merkittävästi vuoden takaista 
tilannetta vähäisempi. Energiateol-
lisuus varautui suurempaan käyt-
töön ja nyt varastoissa on ns. näppi-
tuntuman perusteella suuret mää-
rät puuta odottamassa ensi talvea. 
Se tarkoittaa tälle vuodelle vähem-

Parin viime vuoden aikana 
koettu murros puumark-
kinoilla on nyt takanapäin, 
puun hinnat tasoittuvat ja 

kuitupuumarkkina on löytänyt uu-
den tasapainon, tiivistää metsäeko-
nomisti Olli Korhonen.

Puun käyttö kasvaa

Tänä vuonna metsäteollisuuden 
kapasiteetin muutokset ja tuotan-
non käyminen ilman pitkäkestoi-
sia laiterikkoja lisäävät massa-
teollisuuden puun tar vetta. 
Metsäteollisuuden puukäytön 
arvioidaan kasvavan kaikki-
aan noin kaksi prosenttia. Ensi 
vuonna puunkäyttö lisääntyy edel-
leen noin neljä prosenttia, kun 
tuotanto kasvaa sekä puutuote- 
että massateollisuudessa. Puun 
tuonti on lisääntynyt erityisesti 
Latviasta, mutta se ei riittäne katta-
maan kysynnän kasvua.

Hakkuumäärä kasvaa

Puun käytön vanavedessä myös 
kotimaisen puun tarve pysyy vah-
vana. Sen takia ennustetaan, että 
tänä vuonna hakkuumäärä nousee 
noin viisi prosenttia, kun teollisuu-
den puun tarve kasvaa ja ulkomai-
sen puun saatavuus on rajallista. 
Myös ensi vuonna hakkuumää-
rän ennakoidaan lisääntyvän yhä 
noin kahdella prosentilla. Kone-
yrityksille tämä tarkoittaa noi nel-
jän miljoonan kuution nousua vuo-
tuiseen hakkuumäärään. Keski-
määräisellä kuutiohinnalla laskien 
kyse on noin 60 miljoonan euron 
kasvusta liikevaihtoon tai noin 65 
keskimääräisen koneyrityksen lii-
kevaihdosta. 

Puukauppojen määrän PTT 
ennustaa kasvavan koko vuonna 
2025 noin kaksi prosenttia viime 
vuodesta. Kauppamäärä kehittyy 
suunnilleen samassa suhteessa se-
kä tukki- että kuitupuussa. Ensi 
vuonna puukauppojen määrä kas-
vaa edelleen noin kaksi prosenttia.

Kuitupuun markkina on 
löytänyt uuden tasapainon
Tänä vuonna tukkipuun vuotui-
nen keskihinta nousee PTT:n 
ennusteen mukaan pystykau-
poissa viime vuotta maltillisem-
min, hieman alle neljä prosent-
tia. Kuusitukin keskihinnan nimel-
linen muutos on viime vuosista 
poiketen hieman mäntytukkia 
korkeampi. Koivutukin keskihinta 

män energiapuun ostoa, korjuuta, 
haketusta ja kuljetusta. Puun hinta 
on jo kääntynyt laskuun. Korjuun 
seisokeista on ilmoitettu. Energia-
puuhakkuista puu kääntyy yhä use-
ammin metsäteollisuudenkin suun-
taan. Ja energiapuun hankkijoilla 
on rahat kiinni varastoissa, joista 
odotetaan tuloja vasta ensi talvena. 
Jos asiakasrahoitusta ei ole muka-
na, täytyy energiapuun hankkijalla 
olla ns. lompsa iskussa. Rahaa on 
sitoutunut jo puuhun ja urakointi-
maksuihin, mutta tulot odottavat. 
Ja ongelma kärjistyy, jos hankitul-
la energiapuulla ei ole vielä ollut 
osoitetta valmiina. Syntyy tilanne, 
jossa kalliilla ostettua puuta pitäisi 
saada uppoamaan markkinaan hal-
penevilla toimitushinnoilla. 

Trump kaiken mullistaa 
voi
Trumpin aikomat tuontitullit 
tulevat todennäköisesti nosta-
maan metsäteollisuustuotteiden 
ja muiden lopputuotteiden hintoja 
Yhdysvaltojen markkinoilla. Se 
johtaa niiden tuotteiden alempaan 
kulutukseen. Tästä syystä suoma-
laisenkin metsäteollisuuden vienti 
Yhdysvaltoihin vähenee. 

Suomesta papereita vietiin USA-
han noin 460 miljoonan euron edes-
tä vuonna 2024. Tämä vastaa lähes 
viidennestä papereiden kokonais-
vientimme arvosta eli USA on tär-
keä vientikohde, etenkin arvok-
kaammille paperilaaduille. Yh-
dysvaltojen odotettavissa olevien 
tuontitullien myötä paperin vien-
ti Suomesta todennäköisesti han-
kaloituu. 

Yhdysvalloissa tuontitullien en-
nakoidaan pysäyttävän rakentami-
sen kasvun. Se puolestaan vaikut-
taa Suomen vanerin vientiin. Noin 
yhdeksän prosenttia Suomen vane-
riviennistä suuntautui Viime vuon-
na USAhan. Tullien seurauksena 
vienti sinne vähenee jonkin ver-
ran. Tarvitaan siis korvaavia vien-
tikohteita.

Tullien suoran vaikutuksen li-
säksi USA:n tulleilla on epäsuoria 
vaikutuksia metsäteollisuustuottei-
den kauppaan. Esimerkiksi Kana-
da, joka on yksi tärkeimmistä havu-
sellun ja sahatavaran tuottajamais-
ta maailmassa, on vienyt merkittä-
vän osan tuotannostaan USAhan. 
Tullien takia viennin voi olettaa 
ohjautuvan USAsta muille mark-
kina-alueille. Ja se taas lisää kilpai-
lua muilla markkinoilla myös Suo-
men metsäteollisuudelle.

Hakkuut lisääntyvät
Puun tarve kasvaa tänä 
ja ensi vuonna Suomen 
metsäteollisuudessa. 
Se pitää kotimaisen 
puun kysynnän 
vahvana. Tämän 
vuoksi sekä 
hakkuumäärät että 
puun hinnat nousevat, 
arvioi Pellervon 
taloustutkimus PTT:n 
metsäalan ennuste. 
Se julkistettiin 
10.4.2025. Kuitupuun 
hintakehitys kuitenkin 
tasaantuu uudessa 
markkinatasapainossa. 
Yksityismetsien 
bruttokantorahatulot 
kohoavat uusiin 
ennätyslukemiin, 
selvästi yli kolmeen 
miljardiin euroon.

Suomen metsäteollisuuden vientimarkkinan kehityksen ennuste. 
Vientimäärien ennustetaan kasvavan kaikissa tuoteryhmissä tänä ja ensi 
vuonna, paitsi paperissa tänä vuonna määrän ennustetaan hienoisesti 
laskevan. Myös hintakehitys on nouseva, paitsi paperilla ja vanerilla. 

 Metsäteollisuuden eri 
tuoteryhmien tuotannon määrä 
vuosina 2021-2024 sekä ennuste 
vuosille 2025-2026

Puumarkkinoiden kehitysennuste. Puun 
käyttö kasvaa, hakkuumäärät kasvavat , 
hinnat nousevat ja kantorahatulot näiden 
kehitysten myötä luonnollisesti kasvavat. 

SIMO JAAKKOLA

Yksityismetsien 
bruttokantorahatulot. 
Tulot nousevat 
tänä ja ensi vuonna 
ennätykseen.
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Pääministeri Orpon hallituksen taival on puolivälissä ja sillä on siten vielä kaksi 
vuotta aikaa toteuttaa omaa hallitusohjelmaansa. Hallituksen puoliväliriihessä 
huhtikuussa tarkasteltiin oman työohjelman etenemistä ja linjattiin julkisen 
talouden raamien ohella lisätoimenpiteistä, joiden odotetaan lisäävän Suomen 
talouskasvua. Puoliväliriihi on aina merkityksellinen tapahtuma, koska 
tässä vaiheessa hallituskautta hallitus voi vielä aloittaa pieniä tai keskisuuria 
lainsäädäntöuudistuksia, jotka ehditään viemään eduskuntaan ennen seuraavia 
eduskuntavaaleja. Jos toimenpiteistä linjataan vain vuosi ennen eduskuntavaaleja, 
aika loppuu usein kesken.

Hallituksen puolivälirii-
hi on Suomessa pidet-
tävä tyypillisesti muu-
taman päivän kokous, 

jossa hallitus arvioi hallitusoh-
jelman toteutumista sekä päättää 
tulevien vuosien julkisen talou-
den raameista. Puoliväliriihessä 
tyypillisesti arvioidaan hallitus-
ohjelman etenemistä suhteessa 
tavoitteisiin ja tehdään tarvitta-
essa päätöksiä lisätoimista, joil-
la hallitusohjelman tavoitteisiin 
pyritään pääsemään. Vaikka var-
sinainen riihi kestää tyypillisesti 
vain muutaman päivän, hallitus-
puolueet ovat pohjustaneet eri ta-
son kokouksissaan valmisteltavia 
päätöksiä jo viikkojen tai kuukau-
sien ajan. Vaikeimmat asiat jäävät 
hallituspuolueiden puheenjohta-
jille ja niistä sovitaan usein lopul-
lisesti vasta riihessä. 

Pääministeri Orpon hallituksen 
puoliväliriihi pidettiin heti pääsi-
äisen jälkeen huhtikuussa ja tee-
mana oli erityisesti talouskasvun 
tukeminen. Hallitusohjelman mu-
kaan Orpon hallituksen tärkein ta-
louspoliittinen tavoite on aikaan-
saada kestävää kasvua. Olosuh-
teet eivät ole hallitukselle suotui-
sat, eikä Suomen talous ole lähte-
nyt tavoitteiden mukaiseen kas-
vuun. Viimeisimpänä huolena on 
mahdollisesti kehittyvä kauppaso-
ta tulleineen, joka toteutuessaan 
heikentäisi viennistä riippuvaisen 
kansantalouden tilaa. Kauppaso-
dan uhka on lisännyt merkittäväs-
ti epävarmuutta monilla sektoreil-
la, joka heikentää yritysten kas-
vuhalua ja investointeja niin Suo-
messa kuin vientimarkkinoilla. 

Ensimmäisen kahden vuoden 
aikana hallitus pyrki tasapainot-
tamaan julkista taloutta lähinnä 
menoleikkauksilla, kohdennetuil-
la veronkorotuksilla ja työelämä-
lainsäädännön muutoksilla. Kun-
ta- ja aluevaalien tulokset olivat 
monelle hallituspuolueelle pet-
tymys, joten kasvutoimenpiteille 
oli tätäkin kautta tilausta. Äänes-
täjät haluavat mieluummin kuul-
la leikkausten sijaan veronalen-
nuksista yrityksille ja työntekijöil-
le. Päätöksentekoa kasvutoimen-
piteistä kuitenkin vaikeutti julki-

sen talouden velkaantuminen, jo-
ta ei ole saatu merkittävistä sääs-
tötoimenpiteitä huolimatta kuriin. 

Puoliväliriihessä hallitus sopi 
julkisen hallinnon taloussuunni-
telmasta eli kehyksestä vuosille 
2026–2029. Vaikka taloussuunni-
telma hyväksytään lopullisesti vas-
ta huhtikuun lopussa, kehyspää-
tösten myötä valtion budjetin ali-
jäämä olisi keskimäärin 11,3 mil-
jardia euroa kyseisinä vuosina. Ve-
lan määrä kasvoi neuvottelujen 
myötä, sillä valtiovarainministe-
riön pohjaehdotuksessa valtion-
talouden alijäämän arvioitiin ole-
van keskimäärin 8 miljardia eu-
roa vuosina 2026–2029. Puolus-
tusmäärärahojen lisääminen on 
yksi selittäjä, miksi velka lisään-
tyy. Velkasuhteen taittaminen on 
kuitenkin edelleen hallituksen ta-
voitteena.

Hallituksen uudet 
verolinjaukset
Puoliväliriihessä tehtävistä vero-
linjauksista keskusteltiin julkisuu-
dessa lähes koko alkuvuoden ajan. 
Keskustelua siivitti Risto Murron 
vetämän työryhmän helmikuussa 
julkaistu raportti, joka esitti 41 
ehdotusta talouskasvun tuke-
miseksi. Suurimman huomion 
raportin toimenpiteistä sai esitys 
perintö- ja lahjaveron korvaami-
seksi luovutusvoiton verotuksella, 
johon tosin työryhmän jäsenistä 
ekonomisti Mika Maliranta jätti 
eriävän mielipiteen. 

Perintö- ja lahjaveron korvaami-
nen luovutusvoittoverolla olisi tar-
koittanut Ruotsin mallin mukais-
ta käytäntöä, jossa veroja makse-
taan vasta omaisuutta myytäessä. 
Tämä malli sai osakseen paljon 
puolustajia, mutta myös vastus-
tajia. Vastustajiin lukeutui toden-
näköisesti myös valtiovarainmi-
nisteriön virkamiehet, jotka ovat 
perinteisesti arvioineet, että pe-
rintövero vähentää talouskasvua 
vähemmän kuin esimerkiksi an-
siotulojen korkea verotus.

Käytännössä hallituksella oli 
kolme vaihtoehtoa veronkeven-
nyksiin puoliväliriiheen tultaessa 
– yksi koski perintö- ja lahjaveroa, 

                MATTI MÄKELÄ

toinen yhteisöveroa ja kolmas an-
siotuloverotusta. Näistä vaihtoeh-
doista hallitus valitsi merkittävim-
mät kevennykset kohdennettavaksi 
ansiotuloverotukseen. Riihen linja-
usten mukaan ansiotuloveroja ke-
vennetään noin miljardilla eurol-
la siten, että kaikkien tuloluokki-
en verotusta kevennetään ja että 
suurituloisten marginaaliverotus-
ta lasketaan siten, että maksimis-
saan se olisi jatkossa 52 prosent-
tia. Jatkossa siis suurituloinen saisi 
viimeisestä ansaitusta 100 eurosta 
käteen 48 euroa, kun hän nykyisin 
saisi noin 42 euroa. Lisäksi hallitus 
linjasi, että yhteisöveroa lasketaan 
18 prosenttiin vuodesta 2027 alka-
en. Perintö- ja lahjaveroon tehdään 
vain pieniä tarkennuksia muun mu-
assa alarajojen osalta. 

Perintö- ja lahjaveron poisto jää-
nee siten tulevien hallitusten har-
kittavaksi. Niiden koneyrittäjien 
näkökulmasta, joilla on edessään 
sukupolvenvaihdos, päätös on pet-
tymys. Toisaalta perintö- tai lahja-
verot ovat monen puukaupan taus-
talla, joten nykytilanteen säilyttä-
minen hyödyttää välillisesti osaa 
koneyrittäjistä. Ansiotuloveron ja 
yhteisöveron laskeminen puoles-
taan hyödyttää koneyrittäjiä laa-
jasti. Toisaalta jos nämä kasvutoi-
menpiteet eivät lopulta tuo tarvitta-
valla tavalla kasvua ja alenevat ve-
rotuotot heikentävät myös kunta-
sektorin tuloja, vaikutukset voivat 
olla osalle koneyrityksistä myös 
kielteisiä. Kuntien valtionosuuk-
siin esitettiin leikkauksia riihes-
sä myös muutoin.

Yksi merkittävä verolinjaus kos-
ki vähennyksiä. Hallitus päätti puo-
liväliriihessä ammattiliittojen ja 
työnantajapuolen järjestöjen jäsen-
maksujen verovähennysoikeuden 
poistamisesta. Lisäksi hallitus on 
korottamassa kaivosveroa. Nämä 
ovat esimerkkejä toimenpiteistä, 
joilla hallituksen on tarkoitus ra-
hoittaa esimerkiksi ansiotulove-
roon tehtäviä kevennyksiä.

Hallituksen energia- ja 
ilmastolinjaukset 
Energia- ja ilmastostrategia oli 
toinen keskeinen teema, jota käsi-

teltiin puoliväliriihessä. Vaikka 
hallitus on korostanut olevan-
sa erittäin yhtenäinen, halli-
tuspuolueiden näkemykset 
esimerkiksi ilmastolain mukais-
ta vuodelle 2035 asetettua hiili-
neutraalisuustavoitetta kohtaan 
hajosivat. Perussuomalaiset ja 
Kristillisdemokraatit ovat julki-
sesti esittäneet ilmastolain 
muuttamista hiilineutraalisuus-
tavoitteen vuoksi, mutta Kokoo-
mus ja RKP ovat puolustaneet 
nykyistä tavoitetta. Lopputulos 
oli se, että ilmastolain mukai-
nen hiilineutraalisuustavoite 
säilyy toistaiseksi ilmastolais-
sa nykyisessä muodossa. Ilmas-
tolain vaikutuksista teetetään 
kuitenkin uusi selvitys.

Metsäalan näkökulmasta 
maankäyttösektorin ilmasto-
politiikkaan erityistä mielen-
kiintoa. Esimerkiksi Luonto- 
ja Ilmastopaneeli vaativat en-
nen puoliväliriihtä hallituksel-
ta toimenpiteitä hakkuiden vä-
hentämiseksi. Metsien ja muun 
maankäyttösektorin kadonneet 
nielut ovat hallitukselle ongel-
ma, jota nyt lähdetään korjaa-
maan metsien kasvun lisäämi-
sellä, metsäpinta-alan laajenta-
misella ja metsätuhojen ennal-
taehkäisyllä. Lisäksi hiilinielu-
jen laskentajärjestelmän tutki-
mukseen osoitetaan 8 miljoo-
nan euron määräraha. Kehys-
riihestä ei siten tullut linjauk-
sia hakkuiden rajoittamiseksi.

Panostuksia infraan

Hallitus päätti laajentaa riihessä 
hallitusohjelman mukaista noin 
4 miljardin euron investointi-
ohjelmaa yhteensä 300 miljoo-
nalla eurolla. Lisäpanostuksia 
kolmannes menee päätösten 
mukaan aikaisemmin päätetty-
jen hankkeiden kohonneisiin 
kustannuksiin ja kaksi kolman-
nesta uusiin hankkeisiin. Uusia 
infrahankkeita kohdennetaan 
muun muassa valtatie 13:n 
Savitaipale-Lemi -osuudelle ja 
valtatie 25:n Meltola-Mustio 
-osuudelle. 

Hallituksen Hallituksen 
puoliväliriihessä linjattiin puoliväliriihessä linjattiin 
kasvutoimistakasvutoimista

Kuva Sirpa Heiskanen.

Hanne Salonen / Eduskunta

Kehysriihen linjaukset tulevat valmistelun jälkeen eduskunnan päätettäväksi.
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Ilmastotavoitteiden saavuttamiseksi on esitetty yhtenä helpoimpana keinona hakkuiden ra-
joittamista. Samassa yhteydessä on loistanut poissaolollaan tarkastelu talouden vaikutuk-
sista. Niinpä Koneyrittäjät teki kevättalvella 2025 aloitteen, että tällainen selvitys olisi teh-
tävä. Saimme mukaan Bioenergia ryn, METO Metsäalan Yrittäjät ryn, Metsäalan Kulje-

tusyrittäjät ryn, Metsähallitus Metsätalous Oyn, MTK ryn, Sahateollisuus ryn ja SLC rf:n. Te-
kijäksi saatiin tohtori Pasi Holm FCG Oy:stä (FCG Finnish Consulting Group). Työ perus-
tui Luonnonvarakeskuksen ja Tilastokeskuksen tilastoihin ja kansantalouden vaikutusten las-
kentamenetelmiin. Laskelmat ja arviot ovat FCG:n tekemät.

Rajoituksista miljardilasku

Holm arvioi kolmen hakkuuskenaarion (skenaario = mahdollinen kehityskulku) taloudelli-
set vaikutukset. Hakkuskenaariot olivat 80 miljoonaa kuutiota vuodessa (=kasvuskenaario), 
67 miljoonaa kuutiota (=nykytasoskenaario) ja 55 miljoonaa kuutiota (rajoitusskenaario). Yksi 
mahdollinen tarkasteltu kehityskulku siis oli, että kaupallisia hakkuita rajoitetaan 55 miljoo-
naan kuutiometriin nykytasosta vuoteen 2035. Tarkoitus oli selvittää, minkälaisia vaikutuksia 
eri hakkuumäärillä olisi kansantalouteen, työllisyyteen sekä metsätalouteen ja -teollisuuteen 
vuonna 2035. Työssä on käsitelty kasvu-, nyky- ja rajoitusskenaarioita markkinahakkuille eli 
metsäteollisuuden ja energiantuotannon käyttöön hakatulle puulle.

Verrattuna nykytasoiseen toimintaan rajoittaminen 55 miljoonaan kuutioon vuodessa laski-
si FCG:n laskelmien mukaan puunmyyntituloja 6,0 miljardilla eurolla, valtion tuloja 5,5 miljar-
dilla eurolla ja yritysten maksamia palkkoja 7,5 miljardilla eurolla vuosien 2026–2035 aikana 

Julkiset tulot ja maksut muuttuvat 

Nykytasoskenaariossa julkisen sektorin vero- ja maksutulot metsäsektorilta olisivat 3,4 miljar-
dia euroa vuonna 2035. Rajoitusskenaariossa ne olisivat 620 miljoonaa euroa pienemmät. 
Nykytasoskenaarion mukainen vero- ja maksutulojen kokonaiskertymä vuosina 2026–2035 olisi 

yhteensä 29 miljardia euroa kymme-
nen vuoden aikana. 

Rajoitusskenaarion mukainen hak-
kuutaso johtaisi julkisen sektorin tu-
lojen pienenemiseen 5,5 miljardilla eu-
rolla kymmenessä vuodessa yhteensä. 
Julkisen sektorin tulot koostuvat palk-
katuloihin liittyvistä veroista ja mak-
suista sekä arvonlisäverosta ja puun 
myyntivoittoverosta. 

Puunmyyntituloihin vaikutus

Nykytasoskenaariossa puunmyyntitu-
lot olisivat 3,9 miljardia euroa vuodessa 
vuonna 2035. Rajoitusskenaariossa ne 
olisivat 700 miljoonaa euroa pienem-
mät. Nykytasoskenaariossa puun-
myyntitulot olisivat vuosina 2026–
2035 yhteensä 33,0 miljardia euroa ja 
hakkuiden rajoittaminen laskisi myyn-
tituloja 6,0 miljardilla eurolla vastaa-
valla ajanjaksolla.

Työllisyys- ja palkkavaikutukset

Henkilötyövuodet olisivat nykytasoske-
naariossa 48 300 ja henkilötyövuodet 

Suomi on asettanut ilmastolaissa tavoitteen olla hiilineutraali (hiilen päästöt=hiilen sitominen) vuoteen 2035 
mennessä. Suomen ilmastotavoitteiden ja arvioidun päästö- ja hiilinielukehityksen välinen ristiriita on uuden 
tutkimustiedon myötä kasvanut suureksi. Maankäyttösektorin oletettiin olevan vahvasti hiiltä sitova, mutta se 
onkin luonnonvarakeskuksen mukaan muuttunut päästölähteeksi eli kehitys on mennyt väärään suuntaan.
Syitä on monia. Siksi julkisuudessa on esitetty hakkuurajoituksia tavoitteen saavuttamiseksi. Tuore selvitys 
hakkuiden rajoittamisen kustannuksista kertoo, että julkisuudessakin esillä ollut 15 miljoonan kuution hakkuiden 
vähentäminen vuodessa aiheuttaisi seuraavien kymmenen vuoden aikana liki 20 miljardin taloudelliset 
menetykset Suomelle. 

Hakkuiden rajoittaminen Hakkuiden rajoittaminen 
olisi hyvin kallista olisi hyvin kallista 

SIMO JAAKKOLA

vähenisivät 8 700 rajoitusskenaari-
ossa. Metsäsektorin palkkasumma 
olisi nykytasolla 5,0 miljardia euroa 
vuonna 2035. Rajoitusskenaariossa 
palkkasumma laskisi vastaavasti 
700 miljoonalla eurolla. Ajanjaksolla 
2026–2035 palkkasumma olisi 
yhteensä 42,5 miljardia euroa. 
Rajoitusskenaariossa palkka-
summa olisi 7,5 miljardia euroa 
pienempi näiden vuosien aikana. 
Palkkasumma tarkoittaa käytän-
nössä yritysten maksamien brut-
tomääräisten palkkojen summaa 
yhteensä. Työpaikkoja katoaisi sillä 
henkilötyövuodet (htv) vähenisivät 
lähes 9 000 htv:tä. 

Ankara kilpailu elintilasta 
koittaisi
Hakkuurajoitusten mukainen hak-
kuiden väheneminen 15 miljoonal-
la kuutiolla vastaisi vuotuista noin 

10–15 teollisen mittakaavan sahan 
puunkäyttömäärää. Tarvitsisim-
me noin 800 metsäkonetta vähem-
män (400 hakkuukonetta+400 met-
sätraktoria) ja noin 250 000 puuta-
vara-autokuormaa jäisi ajamatta. 
Näin turhaksi jäävän kaluston 
määrää vastaisi liki 1,5 vuoden 
uuskonemyyntiä ja vuoden puuta-
vara-automyyntiä. Tästä voi vetää 
johtopäätöksenä, että hakkuiden 
rajoittaminen aiheuttaisi paitsi 
merkittävän leikkauksen resurs-
sitarpeeseen (henkilöt+koneet), 
myös pitkäaikaisen markkinahäi-
riön. Koneyrityksethän eivät heti 
mihinkään katoaisi, vaan alkaisi 
kilpailu siitä, kuka voi markkinoilla 
jatkaa. Alkaisi pudotuspeli, kone-
kauppa menisi sekaisin, työvoi-
maa olisi yllin kyllin tarjolla ja alan 
houkuttelevuus työpaikkana heik-
kenisi. Se vaikuttaisi todennäköi-
sesti koulutukseenkin alenevina 

hakijamäärinä. Nämä spekulaati-
ot kirjoittajan omia ei selvitykses-
sä esille tulleita. 

Ilmastolain taustat

Suomi asetti vuonna 2019 kansalli-
sen hiilineutraaliustavoitteen vuo-
delle 2035. Tavoitetta ohjaamaan 
säädettiin ilmastolaki, joka tuli voi-
maan vuonna 2022. Ilmastolakia 
säädettäessä päätettiin, että hiili-
neutraaliustavoite ja muut pääs-
tövähennystavoitteet arvioidaan 
vuonna 2025. Arviointityötä teh-
dään nyt tilanteessa, jossa Suo-
men ilmastotavoitteiden ja arvioi-
dun päästö- ja hiilinielukehityksen 
välinen ristiriita on Luonnonva-
rakeskuksen uuden tutkimus-
tiedon myötä kasvanut suurek-
si. Kehitys on ollut vääränsuun-
taista siihen mitä ilmastolakia 
säädettäessä oletettiin. Silti tai 

siksi julkisuudessa esimerkik-
si Ilmastopaneeli, osa päättäjis-
tä ja ympäristöjärjestöt ovat esit-
täneet hakkuiden rajoittamista, 
jotta ilmastotavoitteet saavutet-
taisiin. Hakkuut hakkuun het-
kellä lasketaan hiilipäästön aihe-
uttajaksi.

Metsän hakkuuskenaarioiden tuottamat puunmyyntitulot, työllisyysvaikutukset, palkkasumma ja julkisen sektorin tulot vuonna 2035

Vuosivaikutus Puunmyyntitulot Työllisyys Palkkasumma Julkisen talouden tulot

Milj € % HTV % Milj € % Milj € %

Nykytaso 3900 91 800 5000 3390

Kasvuskenaario kasvattaisi tuloja 700 18 18 200 20 900 18 650 19

Rajoitusskenaario vähentäisi tuloja -700 -18 -16 500 -18 -900 -18 -620 -18

Metsän hakkuuskenaarioiden tuottamat puunmyyntitulot, palkkasumma ja julkisen sektorin tulot vuonna 2026-2035 yhteensä

Vaikutus 2026-2035 yhteensä Puunmyyntitulot Palkkasumma Julkisen talouden tulot

Milj € % Milj € % Milj € %

Nykytaso 33 000 42 500 29 000

Kasvuskenaario kasvattaisi tuloja 6000 18 7 500 18 5 500 19

Rajoitusskenaario vähentäisi tuloja -6000 -18 -7 500 -18 -5 500 -19

Taulukko 1. Kolmen eri hakkuuskenaarion vuotuiset vaikutukset puunmyyntituloihin, työllisyyteen, metsäalan palkkasummaan sekä julkisen talouden tuloihin.  
(Huom skaala 3900 miljoonaa euroa = 3,9 miljardia euroa)

Taulukko 2. Kolmen eri hakkuuskenaarion vuotuiset vaikutukset puunmyyntituloihin, työllisyyteen, metsäalan palkkasummaan sekä julkisen talouden 
tuloihin yhteensä vuosina 2026-2035. (Huom skaala 33 000 miljoonaa euroa = 33 miljardia euroa)

Kuva Sirpa Heiskanen.

Kuva Sirpa Heiskanen.
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Kertarysäyksellä ei työkonealan muutosta tapahdu, ja koska 
työkoneiden käyttöikä on pitkä, yksi kehitysvaihe varmasti 
on erilaiset konversiot eli käyttövoiman muutokset koneisiin.

– Koska työkoneet ovat kalliita ja pitkäikäisiä, konversioi-
ta tarvitaan väistämättä ja niitä voidaan tehdä biokaasuun, sähköön tai 
vetyyn. Se on varmasti yksi tärkeä kehityskulku, totesi projektijohtaja 
Karoliina Auvinen liittovaltuuston kokouksessa Vantaalla. 

Auvinen on ilmastoratkaisuja vauhdittavan ACE-hankkeen johtaja 
Suomen ympäristökeskuksesta. ACE-hankkeen tavoitteena on auttaa 
Suomea saavuttamaan asetetut ilmastotavoitteet erityisesti taakanjako-
sektorilla eli kohteena on päästöjen vähentäminen päästökaupan ulko-
puolisissa toiminnoissa: maataloudessa, raskaassa liikenteessä ja teolli-
suuden prosesseissa. Tähän taakanjakosektoriin kuuluvat myös työko-
neiden päästöt. Suomi on sitoutunut vähentämään taakanjakosektorin 
päästöjään 50 prosenttia vuoden 2005 tasosta vuoteen 2030 mennessä.

– Nyt näyttää, että Suomi ei ole niihin taakanjakosektoriasetuksen 
velvoitteisiin pääsemässä, Auvinen sanoi.

Koko taakanjakosektorin päästöt ovat vähentyneet 26,4 % vuosi-
en 2005–2023 aikana. Työkonepäästöt ovat samaan aikaan vähenty-
neet vain 7,7 % eli työkoneiden osuus taakanjakosektorin päästöis-
tä on kasvanut. Työkoneiden osuus koko Suomen taakanjakosekto-
rin päästöistä on 9 %.

Auvinen korosti, että hanskoja ei silti pidä lyödä tiskiin, vaikka ta-
voitteet näyttävät karkaavaan. ACE-hankkeessa on tehty selvitys ja 
koottu ehdotuksia poliittisista ohjauskeinoista, joilla työkoneiden puh-
dasta siirtymää edistettäisiin ja työkoneiden kasvihuonekaasupäästö-
jä vähennettäisiin.

Selkeä ohjauskeino on tukea uusien innovaatioiden syntyä eli pa-
nostaa tutkimus- ja kehitystyöhön. Uudet innovaatiot tarvitsevat kek-
simisen jälkeen tukea myös siihen, että niiden käyttö leviää ja laaje-
nee. Vanhalle tekniikalle asetettavat haittaverot tai kiellot edistävät 
myös siirtymää puhtaampiin tekniikoihin. Lisäksi tarvitaan toimijoi-
den yhteistyötä yli hallintorajojen sekä yhteistä strategiaa ja tavoittei-
ta, joihin sitoudutaan.

ACE-hanke on kartoittanut, mitkä näistä keinoista ovat tällä hetkellä 
käytössä työkoneiden puhtaan siirtymän edistämiseksi. TKI-tukea on 
saatavilla, mutta sitä ei ole erityisesti kohdennettu työkonealan puh-
taan siirtymän edistämiseksi. Innovaatioiden skaalauskeinoja ei ole oi-
keastaan mitään. Biokaasukonversiotuki on olemassa maatiloille, mut-
ta sitä ei juurikaan ole hyödynnetty. Uusien työkoneiden hankintaa tu-
etaan korotetuilla poistoilla, mutta sama tuki koskee myös diesel-ko-
neiden hankintaa eli se ei varsinaisesti edistä siirtymää. Jakeluvelvoit-
teiden nosto vie eteenpäin puhtaita ratkaisuja edistämällä uusiutuvien 
polttoaineiden käyttöönottoa. Polttoöljyn käyttöä ylläpidetään maati-
lojen energiaverojen palautuksilla. Green Deal -sopimuksia on, mutta 
ne edistävät siirtymää vain tietyissä kohteissa.

– Eli aika huonossa jamassa ollaan, Auvinen tiivisti.
Siksi ACE-hanke on koonnut ehdotuksia keinoista, joilla siirtymää 

vauhditettaisiin.
– Pitäisi perustaa yhteistyöryhmä, joka kokoaisi tutkijat, viranomai-

set, vientiyritysten edustajat ja muut asiantuntijat yhteen, jolloin ym-
märrys paranisi ja asioita tehtäisiin enemmän yhdessä.

– Lisäksi työkonealalle tarvitaan puhtaan siirtymän strategia ja ta-
voitteet ohjaamaan työtä. Myös tietopohjaa pitää parantaa politiikan 
suunnittelun ja johtamisen edistämiseksi.

Uutena ohjauskeinona ASE-hanke listaa infratuen, jolla tuettaisiin 
vaihtoehtoisten käyttövoimien lataus- ja tankkausinfrastruktuurin ra-
kentamista. Tällä helpotettaisiin työkoneiden sähköistämistä esimer-
kiksi satamissa, kaivoksissa ja tehdasalueilla. Toki tästäkään ei ole 
apua liikkuvien ja muuttuvien työmaiden työkoneiden sähköistämi-
sen edistämisessä.

Sen sijaan hanke ehdottaa uutta tukea nolla- ja vähäpäästöisten työ-
koneiden tuotekehitykseen ja pilotointiin sekä hankintaan. Lisäksi han-
ke ehdottaa kasvihuonepäästörajojen asettamista uusille työkoneille.

Vanhoihin ohjauskeinoihin ACE-hanke ehdottaa tiukennuksia, mm. 
työkoneinvestointien korotetun poiston rajaamista vain vähäpäästöi-
siin koneisiin. Ehdotuksena on myös julkisten hankintojen hankinta-
kriteerien tiukentaminen lisäämällä niihin työkoneiden kasvihuone-
päästö- ja energiatehokkuusvaatimukset.

Liittovaltuusto vaati koneyrittäjille kompensaatiota 
päästökaupan laajentamisesta
Koneyrittäjien liittovaltuusto kokoontui huhtikuun lopulla 
Vantaalla. Puheenjohtaja Markku Suominen muistutti avaus-
puheessaan juuri käydyistä kuntavaaleista. Kunnat luovat päätök-
sillään puitteita yritystoiminnalle. Suominen osoitti sanansa 
kesällä työnsä aloittaville valtuustoille. 

– Koneyrittäjät odottavat ryhtiä julkisiin hankintoihin. Odotam-
me, että hankinnat pilkotaan ilman kohtuuttomia referenssivaati-
muksia pienyritysten ulottuville, Suominen sanoi. 

– Vesihuollon korjausvelka on saatava kuriin. Kunnat eivät sai-
si unohtaa omistajaohjaustaan energiakysymyksissäkään. Kun-
nat voivat linjata esimerkiksi käytettäviä polttoaineita sekä toimi-
tus- ja huoltovarmuustavoitteita. Tavoitteiden asetannassa on syy-
tä muistaa myös energiaraaka-aineiden hankinnan alue- ja työl-
lisyysvaikutukset.

Suominen kehotti kaikkia koneyrittäjiä viemään viestejä eteen-
päin vaalihuuman jälkeenkin.

– Koneyrittäjien on syytä käydä vaalien välilläkin vuoropuhelua 
oman kuntansa päätöksentekijöiden kanssa ja muistuttaa paitsi 
annetuista vaalilupauksista, myös näistä kunnan elinvoimalle tär-
keistä kysymyksistä, Suominen muistutti.

Julkilausumassaan liittovaltuusto vaati, että koneyrittäjät on 
muistettava päästökaupan laajentamista kompensoitaessa. Pääs-
tökaupan laajentamisesta aiheutuvia kustannuksia on korvattava 
työkoneyrityksille, koska vaihtoehtoiset käyttövoimat eivät käy-
tännössä ole todellinen vaihtoehto työkonealalla.

SIRPA HEISKANEN
Vaihtoehtoiset käyttövoimat eivät ole todellisia vaihtoehtoja kaikilla työkonetyömailla vielä hetkeen, ja keinoja alan 
puhtaan siirtymän vauhdittamiseksi etsitään.

Liittovaltuusto Vantaalla:

Karoliina Auvinen 
esitteli liittovaltuustolle 
ACE-hankkeen 
politiikkaehdotuksia 
työkoneiden 
kasvihuonepäästöjen 
vähentämiseksi. Auvinen 
on ilmastoratkaisuja 
vauhdittavan ACE-
hankkeen johtaja Suomen 
ympäristökeskuksesta. 

Koneyrittäjien liittovaltuusto:

Koneyrittäjät muistettava päästökaupan laajentamista kom-
pensoitaessa

Työkonealojen koneyritykset on otettava huomioon, kun Suomen hallitus 
laatii kehysriihessä kiirehtimäänsä ilmastotoimien sosiaalisen tuen suunni-
telmaa komissiolle. Komissio myöntää suunnitelman perusteella rahoituk-
sen kansallisiin tukitoimiin, kun päästökauppa laajenee. Päästökaupan laa-
jentamisesta aiheutuvia kustannuksia on korvattava työkoneyrityksille, joil-
la vaihtoehtoiset käyttövoimat eivät käytännössä ole todellinen vaihtoehto, 
vaati Koneyrittäjien liittovaltuusto kokouksessaan Vantaalla.

EU-jäsenvaltioiden pitää laatia ja toimittaa komissiolle omat ilmastotoi-
mien sosiaalisen tuen suunnitelmansa (Social Climate Plan) kuluvan vuoden 
kesäkuun loppuun mennessä. Suunnitelmien perusteella jaetaan EU:n so-
siaalisen ilmastorahaston (Social Climate Fund) rahoitusta. Rahaston kes-
keisenä tavoitteena on tukea haavoittuvassa asemassa olevia EU-kansalai-
sia ja yrityksiä, kun päästökauppa laajenee vuodesta 2027 lähtien (ETS2). 
Rahastosta halutaan suunnata tukea erityisesti haavoittuville kotitalouk-
sille, mikroyrityksille ja tieliikenteen käyttäjille. Suomen osuudeksi rahas-
tosta on arvioitu olevan noin 450 miljoonaa euroa vuosina 2026–2032, mi-
kä sisältää kansallisen osarahoituksen.

Konetyöaloilla vaihtoehtoisia käyttövoimia ei käytännössä ole ja siksi 
päästökaupan laajentamisesta aiheutuvia kustannuksia tulee korvata työ-
koneyrityksille. Tämä koskee kaikkia koneyrittäjiä, jotka urakoivat metsis-
sä, pelloilla ja hajallaan olevilla maarakennustyömailla.

Koneyrittäjät on esittänyt, että maa- ja metsätaloudessa toimiville yrit-
täjille – kuten puunkorjuussa toimiville koneyrittäjille – tulisi palauttaa 
päästökauppalaajennuksen aiheuttamia kustannuksia. Tämä voidaan teh-
dä joko laajentamalla Maataloudessa käytettyjen eräiden energiatuotteiden 
valmisteveron palautuksesta annetun lain (603/2006) mukaiset palautuk-
set koskemaan sekä metsätaloutta että maataloudelle urakointia tai mal-
lilla, joka rakennetaan ammattidieseliä varten. Mikäli malli toteutettaisiin 
ensin mainitun vaihtoehdon mukaan ja minimipalautus muutettaisiin jat-
kossa 200 euroon, karsiutuisi samalla merkittävästi hakemusbyrokratiaa.

Päästökauppatuloja tulisi käyttää tiestön ja myös siltojen korjausvelan 
vähentämiseen. Se parantaisi koko yhteiskunnan toimivuutta ja palvelisi 
tasapuolisesti eri tienkäyttäjäryhmiä.

Liittovaltuuston kokouksen 
yhteydessä luovutettiin tasavallan 
presidentin myöntämät 
kunniamerkit toiminnassamme 
ansioituneille Markku Leskiselle ja 
Hilkka Vainionpäälle.

Pohdintaa työkonepäästöjen 
vähentämisestä ja alan 
puhtaasta siirtymästä
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 Vieraskynä

Kuinka pankit 
tukevat 

pk-yrityksen 
kestävää 

siirtymää?

SANTERI RAUTIO

Tuoreen OP:n Suuryritys-
tutkimuksen mukaan yli 
puolet suuryrityksistä on 
joutunut vaihtamaan ali-

hankkijoitaan vastuullisuusvelvoit-
teiden vuoksi. Samalla 80 prosent-
tia suuryrityksistä aikoo tiukentaa 
vastuullisuusvaatimuksiaan enti-
sestään. Tämä luo pk-yrityksille 
uudenlaista kilpailuetua: ne, jotka 
pystyvät vastaamaan tiukentuviin 
vaatimuksiin, voivat päästä osak-
si vaativimpien asiakkaiden toimi-
tusketjuja. Vastuullisuus ei ole pel-
kästään eettinen valinta, vaan se 
voi myös parantaa yrityksen mai-
netta, asiakassuhteita ja mahdol-
listaa uusia liiketoimia.

Pankkien rooli vastuullisuuden 
edistämisessä on keskeinen. Pan-
kit eivät vain arvioi yrityksen ta-
loudellista asemaa, vaan myös sen 
kykyä hallita vastuullisuuden eri 
osa-alueita – ympäristöön (E), so-
siaaliseen vastuuseen (S) ja hal-
lintotapaan (G) liittyviä tekijöitä. 
Tämä arviointi on jo nyt osa nor-
maalia asiakkuuden hoitoa, jossa 
painotetaan todennettavissa olevia 
ja olennaisia vastuullisuusnäkö-
kohtia. Pankit eivät edellytä pk-yri-
tykseltä täydellistä vastuullisuus-

raportointia, vaan keskittyvät sii-
hen, mitä yritys todella tekee vas-
tuullisuuden edistämiseksi ja mi-
ten yritys hallitsee siihen liittyvät 
riskit ja mahdollisuudet. Vastuul-
lisuusraportoinnin ei siis tarvit-
se olla monimutkainen prosessi, 
mutta se vaatii selkeää ja läpinä-
kyvää toimintaa. 

Vastuullisuuden ja rahoituk-
sen yhdistäminen on jo arkipäivää 
suuryrityksissä – ja sama suunta-
us koskee yhä useammin myös pk-
yrityksiä. Pankeilla on omat kun-
nianhimoiset vastuullisuustavoit-
teensa, ja niitä tavoitellessaan ne 
tarjoavat asiakkailleen kasvavas-
sa määrin kestävyyslinkitettyjä ra-
hoitustuotteita. Vihreät ja kestä-
vyyskriteerilainat mahdollistavat 
vastuullisten investointien rahoit-
tamisen. Vihreällä lainalla pk-yri-
tys voi rahoittaa esimerkiksi ener-
giatehokkuutta parantavia raken-
nus-, remontointi- ja peruskorjaus-
hankkeita tai kiertotaloutta edis-
täviä investointeja. Vastuullisessa 
toimittajarahoituksessa suuryritys 
voi tukea vastuullisuustyötä esi-
merkiksi vastuullisella toimitta-
jarahoituksella. Rahoitus mahdol-
listaa edullisemmat rahoitusehdot 

niille pk-yrityksille, jotka täyttävät 
yhdessä sovitut vastuullisuuskri-
teerit. Esimerkiksi OP Yrityspan-
kissa vastuullisuuteen sidottujen 
rahoitusratkaisujen yhteenlaske-
tut vastuut olivat joulukuussa 2024 
jo 8,3 miljardia euroa. Tämä luku 
kuvastaa paitsi yritysten kasvavaa 
kiinnostusta vastuullista rahoitus-
ta kohtaan, myös pankkien haluk-
kuutta tukea asiakkaitaan vastuul-
lisuuden edistämisessä.

Vaikka vastuullisuus voi tuntua 
haastavalta, on tärkeää muistaa, 
että pankit ja suuryritykset arvos-
tavat ja tukevat pk-yrityksiä, jotka 
haluavat kehittyä kestävämmiksi. 

Vastuullisuudesta on lyhyessä ajassa tullut keskeinen liiketoimintateema. 
Samalla EU:n kestävyysraportointidirektiivi (CSRD) tuo uusia 
raportointivelvoitteita sadoille suomalaisille yrityksille. Direktiivin 
tavoitteena on lisätä yritysten vastuullisuustoimien läpinäkyvyyttä ja 
vertailtavuutta. Vaikka raportointivaatimukset herättävät myös kritiikkiä, 
helpotuksia on luvassa erityisesti pk-yrityksille, mikä keventää niiden 
raportointitaakkaa.

Keskeistä on, että pk-yritykset ym-
märtävät vastuullisuuden liiketoi-
minnalliset hyödyt ja tekevät vas-
tuullisuustoimista osan strategi-
aansa, joka tukee myös liiketoimin-
nan pitkäaikaisia tavoitteita. Pan-
kit tarjoavat asiantuntevaa tukea 
ja neuvontaa vastuullisuusmatkal-
la. Yhteistyö ja avoin vuoropuhelu 
eri sidosryhmien välillä ovat kes-
keisiä elementtejä onnistuneessa 
siirtymässä kohti vastuullisempaa 
liiketoimintaa. Pk-yritykset, jotka 
tekevät vastuullisuudesta osan ar-
keaan, voivat luoda merkittävää li-
säarvoa itselleen, asiakkailleen ja 
yhteiskunnalle laajemmin.

Santeri Rautio, OP Yrityspankki 
Oyj, metsäkonerahoituksista 
vastaava rahoitusjohtaja

Jämsä 3.-5.9.

TERRAX
TUOTTAVUUS UUDELLE TASOLLE
Uusi optimoitu telaprofiili 
Raskaan sarjan kulutuskestävyys,  
kevyempi paino

Uusi liitoslenkkijärjestelmä
Hammaslenkki on nopea ja  
ergonominen kiristää

www.clarktracks.fi

SKANNAA

LISÄTIETOJA
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Kolmekymmentä nuorta kone-
yrittäjää eri puolilta Suomea 
suuntasi Kainuuseen, jos-
sa vierailtiin Suokone Oy:n 

tehtaalla sekä Terrafamen kaivoksel-
la Sotkamossa. Vierailuiden ohella oh-
jelmassa oli myös järjestöllistä toimin-
taa, jossa pohdittiin järjestön merkitys-
tä yrittäjille. 

Suokone Oy valmistaa 
työkoneita moneen 
tarkoitukseen
Nuorten yrittäjien ensimmäinen 
vierailukohde oli Suokone Oy:n 
tehdas Vuokatissa, jossa esittelijänä 
oli yhtiön tuotekehityksestä vastaava 
Mikko Meriläinen. Vierailulla kone-
yrittäjät pääsivät tutustumaan tehtaa-
seen ja koneiden valmistusprosessiin. 
Yrityksen historia, vientimenestys ja 
jatkuva tuotekehitys herättivät laajaa 
kiinnostusta yrittäjien keskuudessa. 

Suokone valmistaa erilaisia traktori-
sovitteisia lisälaitteita tien kunnostuk-
seen, maan muokkaukseen ja raiva-
ukseen. Yhtiön tuotevalikoimasta löy-
tyvät MeriCrusher-murkausjyrsimet, 
MeriRoad-koneet sorateiden kunnos-
tukseen, MeriPeat-koneet turvetuotan-
toon ja suon raivaukseen tai kunnos-
tukseen sekä MeriTractor-telatraktorit, 
jotka on suunniteltu toimimaan yhdes-
sä yhtiön muiden tuotteiden kanssa.

Vuonna 1971 perustetun yrityksen 
tarina alkoi suometsien hyödyntämises-
tä. Nykypäivänä yritys tahkoaa keski-
määrin vuodesta toiseen noin 5–7 mil-
joonan euron liikevaihtoa ja yrityksen 
tuotteista menee 70–90 % vientiin. Yri-
tys työllistää yli 20 henkilöä.

– 1990-luvun alussa esittelimme Me-
riCrusher-tuoteperheen ensimmäisen 
kerran ja siitä tuli heti vientimenestys. 
Murskausjyrsimistä yli 70 % on men-
nyt vientiin jo 1990-luvun alusta lähti-
en, kertoi Meriläinen. 

Meriläinen kertoi, että Suokone Oy 
on tehnyt jatkuvaa ja systemaattista 
myyntityötä ulkomaille, jotta yritys ei 

Jyrsimiä ja kaivostoimintaa Nuorten retkellä KainuussaJyrsimiä ja kaivostoimintaa Nuorten retkellä Kainuussa

olisi pelkästään Suomen liiketoi-
minnan ja politiikan varassa. Vii-
meisen kymmenen vuoden aikana 
vientityön tahtia on vain kiristetty. 
Tämän työn seurauksena Suomen 
turveliiketoiminnan osuus liikevaih-
dosta on nykyään 5–10 prosentin 
välissä. Yrityksellä on jälleenmyy-
jiä ja yhteistyökumppaneita noin 25 
maassa ja vuosittain laitetoimituk-
sia on noin 25–30 eri maahan ym-
päri maailmaa. Mutta helpolla ei sil-
ti olla päästy:

– Ensin 2010-luvulla alkanut koti-
maisen turvetuotannon alasajo vai-
kutti merkittävästi yrityksen liike-
vaihtoon. Tämä liikevaihdon pudo-
tus täytettiin panostamalla idän lii-
ketoimintaan ja markkinoihin, mis-
sä onnistuttiin hyvin.

– Vuonna 2021 yrityksen liike-
vaihdosta katosi hetkessä 30 % Ve-
näjän hyökkäyssodan ja pakotteiden 
vuoksi, kun Venäjän, Valko-Venäjän 
ja Ukrainan markkinat käytännös-
sä sulkeutuivat, Meriläinen kuvaili.

Meriläinen kertoi, että koneiden 
mallien ja laitteiden uudistamisessa 
yritys pyrkii kestäviin ja modulaari-
siin ratkaisuihin. Ajatuksena on, että 
vanhatkin koneet voidaan päivittää 
vaihtamalla niihin uudemmat kom-
ponentit. Tämä luo turvaa asiakkail-
le koneinvestoinnin suhteen ja mah-
dollistaa pitkäikäisen jälkimarkki-
nan. Tälläkin viikolla Suokone Oy:ltä 
on toimitettu varaosia 1990-luvulla 
valmistettuihin jyrsimiin.

Konetyöaloilla ja niihin liittyvillä 
koneteknologian aloilla on jatkuvas-
ti tarvetta uusille ammattitaitoisille 
työntekijöille. Tämä kysymys nousi 
esiin myös Suokone Oy:n vierailul-
la. Tähän kysymykseen Meriläinen 
kertoi, että vuoteen 2015 asti työpai-
kan kyselijöitä Vuokatissa sijaitse-
valle tehtaalle oli tasaisesti. Sen jäl-
keen kyselijöiden määrä on vähen-
tynyt tasaisesti mutta vielä Suokone 
Oy on saanut hyviä hakijoita tarvit-
semiinsa tehtäviin. 

Nuorten koneyrittäjien retki Vuokattiin 
2.–4. huhtikuuta tarjosi mukana 
olleille yrittäjille mahdollisuuden 
verkostoitua sekä mahdollisuuden 
tutustua työkoneisiin liitettävien 
koneiden ja laitteiden valmistamiseen ja 
kaivostoimintaan. 

VILLE JÄRVINEN

Terrafamen kaivos 
Sotkamossa hätkähdytti 
mittakaavallaan

Retken toinen vierailukohde oli 
Terrafamen kaivos Sotkamossa. 
Monelle vierailu oli silmiä avaava 
kokemus, erityisesti kaivostoi-
minnan mittakaavan vuoksi. 
Kaivosalueella liikutetaan 
kiveä noin 48 miljoonaa tonnia 
vuodessa ja tulevina vuosina. 
Tämä tarkoittaa keskimäärin 
132 000 tonnia päivässä, ja vuosi-
tasolla pelkkää malmia siirtyy 
17–18 miljoonaa tonnia.

– Tällä hetkellä avolouhos on 
noin 3 kilometriä pitkä ja 1,2 ki-
lometriä leveä. Työskentelem-
me tällä hetkellä noin 250 met-
riä maanpinnan alapuolella ja tar-
koitus on louhia vielä noin kaksi-
sataa metriä alemmas, lopullisen 
tavoitesyvyyden ollessa noin 480 
metriä, kuvaili kaivoksen käyttö-
päällikkö Antti Niskanen Terra-
fame Oy:stä nykyistä tilannetta. 

– Täältä on laskennallisesti ar-
vioitu malmia riittävän vuosikym-
meniksi. 

Kaivosalueella tehtävän kier-
roksen lisäksi, jossa nähtiin 
muun muassa 2,5 kilometriä pit-
kä ja 800 metriä leveä malmin pri-
määriliuotusalue kasoineen se-
kä noin +310 metriin merenpin-
nasta kohoava sivukivialue, nuo-
ret yrittäjät pääsivät vierailemaan 
myös kaivosalueella sijaitsevalla 
korjaamolla, jossa he näkivät ki-
viauton renkaan vaihdon. 

Vaikka koneyrittäjätkin toimi-
vat järeällä kalustolla, on kaivok-
sella koneiden mittakaava aivan 
omaa luokkaansa. Tästä kerto-
vat myös Niskasen luettelemat 
luvut: Terrafame Oy:n oma kalus-
to kuluttaa noin 15 miljoonaa lit-
raa moottoripolttoöljyä vuodessa. 

Kaikkiaan kaivos- ja tehdas-
alueella toimii noin 100 yritys-

tä. Terrafamen omaa henkilös-
töä alueella työskentelee noin 
850 henkeä ja muiden yritysten 
henkilöitä yhteensä suurin piir-
tein saman verran eli noin 850 
henkilöä. Kaivosalueella toimi-
misesta vierailulla olleille kone-
yrittäjille kertoi työmaapäällik-
kö Teemu Kela Veljekset Toi-
vanen Oy:stä. 

Veljekset Toivanen Oy on yk-
si jo jonkin aikaa kaivosalueella 
toimineista urakoitsijoista, jotka 
tekevät jatkuvasti maansiirtotöitä 
alueella mutta osallistuvat myös 
kilpailutettaviin urakoihin. Ke-
väällä yrityksellä oli 66 henkeä 
töissä kaivosalueella ja kesää 
kohden määrä nousee. Työko-
neita Veljekset Toivanen Oy:llä 
on kaivosalueella hyvin vaihtele-
vasti noin 3 t minikaivinkonees-
ta aina 95 t painavaan kaivinko-
neeseen. 

Järjestöllistä toimintaa 
suunnittelemassa
Vierailuiden lisäksi ohjelmassa 
oli myös järjestöllistä toimintaa. 
Kainuun Koneyrittäjien puheen-
johtaja Sami Juntunen kertoi 
sekä oman yritystoimintansa 
käynnistymisestä että yhdistys-
toiminnasta. Vaalivaliokunnan 
toiminnasta kertoi sen jäsen 
Antti Meriläinen. Nuoret 
kokoontuivat myös työpajaan 
pohtimaan, millaisia palveluita 
liiton tulisi tarjota jäsenilleen tule-
vaisuudessa. Esille nousi paljon 
hyviä kehitysideoita ja ajatuksia 
tulevaisuuden yrittämisestä. 

Osallistujien mielestä retki oli 
antoisa: se tarjosi uusia näkökul-
mia koneyrityksiä lähellä oleviin 
toimialoihin ja uusia kontakte-
ja. Alustavien tietojen mukaan 
seuraava nuorille koneyrittäjille 
suunnattu tapahtuma on suun-
nitteilla syksyksi.

Suokone Oy:n varastossa 
ollut valmis murskain 
kiinnosti mukana olleita 
yrittäjiä. (Kuvat: Ville Järvinen / 
Juha Saarivuori)

Kaivosalueen reunalta 
avautuu näkymä Terrafamen 

tehdasalueelle, jossa on myös 
alueella toimivien yritysten 

tiloja. (Kuva: Ville Järvinen)

Kaivoskorjaamon 
ulkopuolella sai hieman 

käsitystä kaivoksella 
käytettävien dumppereiden 
koosta. (Kuva: Ville Järvinen)

Mikko Meriläinen esitteli 
hitsausrobotilta valmistuneita 
Suokone Oy:n jyrsimien 
komponentteja.  
 (Kuva: Juha Saarivuori)

Yhteiskuva vierailijoista 
Suokone Oy:n tehtaan 

ulkopuolella  
(Kuva: Ville Järvinen)

Kaivoksen reunalta näkee 
käynnissä olevan porauksen ja 
räjäytyskentän teon sekä kiven 

lastauksen avolouhoksen 
pohjalla. (Kuva: Juha Saarivuori)

Pakollinen ”Miehemme 
maailmalla”-kuva.  

(Kuva: Juha Saarivuori)
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Messusää oli hieman vii-
leä, lauantaina satoi jo-
pa vähän lunta kovas-
sa tuulessa. Edellise-

nä viikonloppuna lämpötila oli ol-
lut 28 astetta.

Tunnelma näyttelyssä oli yllät-
tävän myönteinen. FinnMETKO 
2026 oli mukana omalla osastollaan 
sisähallissa. Keskusteluissa poik-
keuksetta kaikki aiemmat Finn-
METKO-näytteilleasettajat kertoi-
vat olevansa tulossa myös Finn-
METKO 2026 näyttelyyn ja samalle 
paikalleen, kuin viime kerrallakin.

Muutaman viime vuoden aika-
na Virossa on kasvanut kysyntä 
pienemmän pään metsäkoneille. 
Tämä johtuu muun muassa Viron 
Metsähallituksen, Riigimetsa, vaa-
timuksista kevyemmän kaluston 
käyttämiseen. Virossa on myös 
paljon suoalueita ja pehmeikköjä.

Pienemmän pään koneet ovatkin 
vakiinnuttaneet asemaansa. Uut-
ta sarjaa nähtiin Vimekiltä ja myös 
Terri esitteli uudistunutta mallisto-
aan. Sampo Rosenlewin 6-pyöräi-
set hakkuukoneet olivat mielen-
kiinnon kohteena, samoin 6-pyö-
räinen Prosilva S3 hakkuukone. 
Malwa oli esillä uusimmilla hak-
kuukoneillaan. 

TAPIO HIRVIKOSKI

Maamess positiivisissa Maamess positiivisissa 
tunnelmissatunnelmissa Maamess-näyttely pidettiin huhtikuussa 

Virossa Tartossa. Näyttely on Viron suurin 
maatalous- ja konealan tapahtuma. 
Kävijöitä oli Suomestakin paljon.

Isommasta päästä messuilla 
nähtiin Komatsu 875, Logset 6F 
sekä Metsis 1008F ajokoneet.

Kouria ja muita varusteita ja tar-
vikkeita oli nähtävänä mukavas-
ti. TMK Energiakourilla oli usei-
ta uutuuksia näytillä. Uusi saha-
kouraa soveltuu erityisesti isojen 
ongelmapuiden poistoon, kertoi 
Robert Kurki. Toisena uutuutena 
oli TMK multikoura, se on aiem-
paa versiota raskaampi HD heavy 
versio. Koura soveltuu raskaam-
paan ja entistä monipuolisempaan 
käyttöön.

Lisäksi esillä oli TMK Tilt Ex-
tension, joka on tiltillä varustettu 
jatkopätkä energiakouraan. Tiltti 
vähentää tarvetta käyttää kauhan 
sylinteriä. Se on nopeampi toimin-
noissa, joten aikaa säästyy ja siksi 
se on myös polttoainetehokkaam-
pi, kertoi Robert Kurki.

AFM-Forest esitteli uutuustuo-
tettaan tilttaavaa AFM 440FG kou-
rasahapakettia.

Näytteilleasettajat kertoivat, et-
tä kauppaakin tehtiin messuilla, 
mutta pääpaino on kuitenkin ta-
vata asiakkaita ja olla esillä. Siitä 
sitten syntyy myöhemmin yleen-
sä hyvinkin kauppoja. 

Veljekset Vörusta (vas) 
Nikolai ja Hariton Lepistik 
Finnmetkon osastolla
 Kuva Keijo Rajaniemi.

Lintexonin osastolla oli ajoittain telaratkaisuista kiinnostuneita
 Kuva Keijo Rajaniemi.

Topi Iltola (vas) ja Jari Lääperi AFM-Forestilta esittelivät 
hakkuupää mallistoaan ja uutuustuotetta AFM440FG 
kourasahapakettia. Kuva Keijo Rajaniemi.

Terri AB:n Arne Isaksson esitteli uudistunutta mallistoa. 
Edellis viikolla oli myyty esillä olevat koneet harvesteri ja 
ajokone, lisäksi toinenkin ajokone Viroon. Yhtiöt vaativat 
yrittäjiltä pienempiä koneita Virossa. Kuva Keijo Rajaniemi.

Ville Kopakkala Mikkelistä vieraili messuilla 
tyttärensä Evelinan kanssa oikealla Jari Lääperi 
AFM-Forest Oy. Kuva Keijo Rajaniemi.

Nisula Forestin osastolla oli esilä yhtiön 
kattava hakkupää valikoima. Esittelijöinä oli 
yhtiön ulkomaan aluemyyntipäällikkö Henry 
Äyräväinen ja Suomen myynnistä vastaava Jari 
Leppä. Kuva Keijo Rajaniemi.

Logset esitteli Viroon nyt toimitettavaa uutta järeää Logset F6 kuormatraktoria. 
Kuvassa Logsetin Viron edustaja (vas) Toomas Liivak ja Balttian vientivastaava 
Joonas Saloniemi. Kuva Keijo Rajaniemi.

Keslan aluemyyntipäällikkö Timo 
Alhonen ja toimitusjohtaja Pasi 
Nieminen esittelivät puutavaran 
kuljetusautojen nostureita ja 
varusteita. Nykyään lähes kaikki 
nosturit varustetaan ohjaamoilla.
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Pärnumaan urakoitsijat (vas) Toomas Agar 
ja Felix Avdejev ihmettelivät tarjolla olevien 
pienien metsäkoneiden määrää. Kuva Keijo 
Rajaniemi.

Oy Agrosilva Ltd:n Toimitusjohtaja Olavi Priha ja 
Prosilvan kansainvälisen myynninjohtaja Norbert 
Schalkx. Kuva Keijo Rajaniemi.

Pentin Paja Oy:n Mikko Häikiö esitteli 
perävaunun päälle rakennettua Naarva 
60 pilkkuria. Uutuutena on hydraulinen 

nostin, jolla on helppo nostaa 
painavakin pölli halkaisutelineelle, 

mikäli nosturin käyttö ei miellytä.

Johtaja Tero Lampola Meseralta 
tiedusteli aiempaa osastopaikkaa 
FinnMETKO 2026 näyttelystä. 
Kuvassa Lampola oli Hawe 
Finlandin osastolla, jossa 
esiteltiin komponentteja 
kokonaisiin hydraulijärjestelmiin 
ja sähköistysratkaisuihin 
kaikenkokoisille kone- ja 
laitevalmistajille sekä 
päällirakentajille.
Kuva Keijo Rajaniemi.

Several Oy:n Patrik Wegelius (vasemmalla) ja Kimmo Vanhala 
(oikealla) poikkesivat FinnMETKOn osastolla tiedustelemassa 
aiempaa osastopaikkaansa FinnMETKO 2026 näyttelyyn.
 

Vasemmalta Bewag Nordic Oy:n Jouni Nurminen esitteli tela mallistoa 
Kainuulaisille  Matti ja Kari Haveriselle ja Heikki Ohtoselle.  Kuva Keijo Rajaniemi.

Marko Melto esitteli Remu seulakauhoja Tehnika Partnersin osastolla. Oikealla 
Joosep Käba. Osastolla esiteltiin myös slovenialaisia Krpan energiapuukoneita.

Ville Nurmi oli Metec OÜ:n osastolla esittelemässä 
nivelauroja, u-auroja, pickup sovitteisia lumiauroja 
sekä hiekoittimia. Tuomme näitä tuotteita Suomeen, 
kertoi toimitusjohtaja Ville Nurmi MT-Tukku Oy:stä.

TMK Energiakourat esitteli uutta sahakouraa. Tämä soveltuu isojen 
ongelmapuiden poistoon. Sahakouraan mahtuu 65 senttimetrinen puu.

Uusi TMK multikoura esiteltiin messuilla, se on raskaampi HD heavy versio. 
Koura on tarkoitettu raskaampaan ja monipuolisempaan käyttöön.

TMK Tilt Extension on tiltillä varustettu jatkopätkä energiakouran kanssa. Tiltti 
eliminoi kauhan sylinterin käytön, joten se on nopeampi ja aikaa säästyy sekä se on 

polttoainetehokkaampi, kertoi Robert Kurki.
Tracwest Rentin Juha 

Leivo oikealla ja Teemu 
Hietaoja vasemmalla 
esittelivät Suomeen 

maahantuomiaan Palmse 
metsäperävaunuja.

Palmse metsäperävaunun uusi pitkä runkotyyppi. Perävaunussa on levitettävät pankot.

Dipperfox esitteli 
pyörivää kantojyrsintä 
sekä ruuvihalkaisijaa. 
Laite murskaa kannon 
hetkessä myös maanpinnan 
alapuolelta.
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LaoBan Oy:n Juha Mark esitteli liukulaakereita joka lähtöön.

Sampo Rosenlew oli jälleenmyyjänsä TS Hydraulicin osastolla. Vasemmalta Ahti 
Sormunen ja Sakari Leppinen esittelivät kuusipyöräistä Sampo Rosenlew HR56 
hakkuukonetta.

Komatsu Forestilla oli Komatsu 875 ajokone esillä Viron edustajan MFO Oü:n 
osastolla. Baltian myyntipäällikkö Markku Tuomikoski oli osastolla mukana 
esittelemässä koneita.

Malwan 8-pyöräinen 
hakkuukone Malwa 
980. Messuilla oli myös 
pienempi Malwa 560 
hakkuukone.

Vimek 870.2 uuden sukupolven kone esiteltiin messuilla.

Messuilla nähtiin Viron 
moottorisahauksen kisat, 
tarkkuuskaatoa ja raivaussahausta.

FinnMETKOn osastolla olivat poikkeamassa 
vasemmalla Ilkka Kirmanen ja oikealla Mika 
Blomqvist. Osastolla olivat paikalla Mirva 
Revontuli ja Tiina Rajaniemi.

Lamborghini 8280 TTV oli järeä mielenkiintoinen traktori. 6-sylinterisen 
moottorin teho on 287 hevosvoimaa. Traktorin maksiminopeus on 60 
km/h. Paino on 16000 kiloa.

Koneyrittäjän
Työnkuittausvihko
25 kpl kolmiosaista 
kuittia  
Hinta 7,70 € 
(+alv ) /kpl

sopii 
lomakkeeksi, kun 
tilaaja tai tilaajan 
työnjohto 
hyväksyy työn 
vastaanotetuksi

voidaan käyttää 
myös kuittina / 
tositteena ja 
asiakkaan 
kirjanpitoon, kun 
kuitataan alle 250 
euron käteissuoritus

Tilaukset 
toimisto@

koneyrittajat.fi
✆ 040 9009410

Tuotteisiin lisätään 
toimituskulut, 

minimiveloitus 5 € 
/tilaus

Koneyrittäjän 
Työmaapäiväkirja
25 kpl  
4-osainen
Jäljentävä 
Hinta 12,30 € 
(sis alv /kpl)

Tuotteisiin 
lisätään 

toimituskulut, 
minimiveloitus 5 € 

/tilaus

Tilaukset 
toimisto@

koneyrittajat.fi
✆ 040 9009410
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Otto Pyylampi valmis-
tui Seinäjoen SEDU:sta 
maarakennuskoneen-
kuljettajaksi vuonna 

2015. Valmistumisen jälkeen vuo-
rossa oli armeija, josta tuliaisina 
oli taskussa rekkakortti. Tuoreel-
la rekkakortilla Pyylampi teki jon-
kin verran keikkaluonteisia rekka-
hommia, mutta lopulta maaraken-
taminen ja yrityksen perustaminen 
vei voiton ammatinvalinnassa. Hän 
perustikin 2017 toiminimen ja al-
koi kaivelemaan isänsä maatilan 
pienellä Kobelcolla pihoja ja yleen-
säkin kaikkea, mitä asiakkaat oli-
vat vailla. Konepyy Oy:n Pyylam-
pi perusti isänsä Martti Pyylam-
men kanssa vuonna 2020, samalla 
he perustivat maatalousyhtymän 
maatilan hoitoa varten. 

Talvisin Pyylammet auraavat 
kahdella traktorilla taloyhtiöiden 
pihoja, kunnan kaavateitä ja ke-
vyenliikenteenväyliä. Yleensä au-
rauslenkki ottaa kahdelta traktoril-
ta noin 8 tuntia. Auraamaan lähtö 
on usein aamulla kello 3–4 aikaan.

Kuluneena talvena Alavudella-
kin on ollut normaalia vähemmän 
lunta, joten aurauslähtöjäkin on ol-
lut ainoastaan viitisentoista nor-
maalin kolmenkymmenen sijaan. 

– Kun auraamista on ollut vä-
hemmän, kaivukoneen energia-
kouralla on tehty metsän harven-
nusta ja pelto-ojien raivausta. Puut 
kuljetamme traktorilla terminaa-
liin, jossa ne myöhemmin hake-
tetaan. Terminaalin läheisyydes-
sä on Alavuden kaupungille läm-
pöä tuottava lämpölaitos, johon 

me toimitamme hakkeen, ker-
too Martti Pyylampi. 

Kesät maarakentamista

Joka kesä saneerattavana 
on jokunen asuintalon sala-
ojitusjärjestelmä. Yleensä, 
samalla kertaa he rakentavat 
myös sadevesijärjestelmän. 
Kuivatusjärjestelmän valmis-
tumisen jälkeen kunnostetaan 
pihan nurmialueet ja tarvittaessa 
rakennetaan myös pihakiveyk-
set. Talojen pihoja he kunnos-
tavat myös tilauksesta. Samalla 
pihalla saattaa olla töitä useam-
panakin kesänä. Nämä ovat 
yleensä tuntitöitä, mutta ei koko-
naisurakointikaan ole vierasta. 
Kun kyseessä on perinteinen 

pitoon Oton keskittyessä maara-
kentamiseen.

– Meillä on ihan hyvä työnjako, 
sanoo Martti Pyylampi.

Pienelläkin koneella pärjää

Nykyinen kaivukone on 8,5 tonni-
nen Eurocomach. Pyylammet 
ovat todenneet sen olevan riittä-
vän kokoinen kone pihoilla työs-
kentelyyn ja pienempiä koneita 
on seudulla ehkä vähemmän-
kin, mikä vaikuttaa positiivisesti 
työtilanteeseen. Työmaille kaivu-
kone siirretään traktoriin kytkettä-
vällä lavetilla. Traktorilla tehdään 
myös maansiirrot ja materiaalien 
kuljetukset.

Mottona Pyylammilla on, ettei 
ole niin pientä työtä, jota ei kan-

nata lähteä tekemään. Useammin 
kuin kerran on käynyt niin, että 
puolenpäivän homma on lopulta 
poikinut töitä jopa pariksikin päi-
väksi asiakkaan keksiessä koneel-
le tekemistä, kun se nyt kerran 
pihalla on.

Järjestöstä tukea

Koneyrittäjiin Otto Pyylampi on 
liittynyt vuoden 2018 Metko-
näyttelyssä toisen paikallisen yrit-
täjän värväämänä. 

– Hyvä se on johonkin kuulua, 
ettei yrittäjänäkään tarvitse ihan 
yksin olla, Pyylampi sanoo.

Myös Koneyrittäjien luottamus-
tehtävät kiinnostavat. Onhan hän 
käynyt liiton järjestökurssiykkö-
sen ja on mukana Etelä-Pohjan-

maan Koneyrittäjien maaraken-
nusjaoston toiminnassa. Viime 
liittokokouksessa hänet valittiin 
Koneyrittäjien maarakennusva-
liokuntaan varajäseneksi. Myös 
liiton nuorisotoimintaan hän on 
osallistunut aktiivisesti ja sanoo, 
että on hyvä asia, kun nuoret jä-
senet huomioidaan omana ryh-
mänään.

– On ollut mukavaa olla aktiivi-
sesti mukana Koneyrittäjien toi-
minnassa ja edustaa Etelä-Pohjan-
maan Koneyrittäjiä liittokokouk-
sessakin, kertoo Pyylampi. 

Tulevaisuuden tavoitteena hä-
nellä on kasvattaa yrityksen lii-
ketoimintaa lisäämällä koneita ja 
palkkaamalla työntekijöitä.

Harrastuksina nuorella yrittäjäl-
lä on talvisin salibandyn pelaami-

Alavudella ja sen 
ympäristössä toimiva 
Konepyy Oy tekee 
kesäisin kaivutöitä ja 
viherrakentamista, 
talvisin työt ovat 
lumenauraamista sekä 
energiapuunkorjaamista.

MARKKU LESKINEN

Ei ole niin pientä työtä, Ei ole niin pientä työtä, 
ettei sitä kannata ettei sitä kannata 
lähteä tekemäänlähteä tekemään

Pienelläkin 
koneella voi 
pärjätä sopivissa 
töissä.

Koneyrittäjän 
Työilmoitus

25 kpl  
2 osainen
Jäljentävä 
Hinta 12,10 € (+alv ) /kpl

Tuotteisiin 
lisätään 

toimituskulut, 
minimiveloitus 5 € 

/tilaus

Tilaukset 
toimisto@

koneyrittajat.fi
✆ 040 9009410

nen alueen lohkon kolmosdivisi-
oonassa. Kesällä vapaa-aika kuluu 
ulkopallopelejä pelaten ja mootto-
ripyörällä ajellen, minkä töiltään 
nyt sattuu ehtimään. 

Tunnustustakin nuorelle yrittä-
jälle on suotu, sillä Otto Pyylam-
pi on valittu Alavuden kaupungin 
toimesta vuoden 2023 nuoreksi 
yrittäjäksi.

perheyritys, myös äiti osallistuu 
kesällä pihojen hoitoon. 

Viime kesänä Pyylammet olivat 
olleet kaivamassa Peräseinäjoel-
la useamman kilometrin valokui-
tua maahan.

– Ei ole ollut kahta samanlaista 
päivää konehommissa ja työn jäljen 
näkee heti, toteaa Otto Pyylampi.

Tulevalle kesälle on sovittuna jo 
talojen piha-alueiden kunnostami-
sia ja niitä pääsee aloittamaan sitä 
mukaa, kun routa sulaa.

Kesäisin he myös hoitavat pihoja 
leikkaamalla nurmikoita ja pensai-
ta sekä kaatamalla pihapuita. Use-
at näistä asiakkaista ovat samoja, 
joiden pihat he talvisin auraavat.

Martti Pyylampi keskittyy maa-
tilan hoitoon ja bio-energiantuo-
tantoon sekä koneiden kunnossa-

Yhtiökumppanit 
yhteiskuvassa, Martti 
ja Otto Pyylampi

Otto Pyylampi kertoo olevan mukavaa olla 
aktiivisesti mukana Koneyrittäjien toiminnassa
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Eteläisen Postipuiston 
maarakennusurakkaan 
kuuluvat alueen katura-
kenteet, siltatöitä, kun-

nallistekniikka, pohjanvahvistuk-
set, maankaivuut sekä kaatopai-
kan massanvaihto. Urakan tilaaja-
na on Helsingin kaupunki ja sen 
arvo on noin 42 miljoonaa euroa. 
Urakan toteuttaa GRK Suomi Oy.

Vaikka projektin tilaajana on 
Helsingin kaupunki, kaatopaikan 
kunnostuskustannuksiin osallis-
tuvat myös muut maanomistajat 

Posti Group Suomi Oy ja VR-yhty-
mä Oyj.

Nyt rakennettava alue sijaitsee Il-
malan ratapihan ja rantaradan vä-
lissä Helsingin Pasilassa. Tulevai-
suudessa alueelle rakennetaan uusi 
kaupunginosa, Eteläinen Postipuis-
to, jonne tulee asuntoja 3600 asuk-
kaalle. Asuntojen ja toimistojen li-
säksi alueelle saatetaan rakentaa lii-
ke- ja palvelukeskus. Eteläisen Pos-
tipuiston viereen nousee myöhem-
min Keskisen Postipuiston asuin-
alue, jonka suunnittelu on aloitettu.

Kaatopaikan massanvaihto

Poikkeuksellisen tästä maara-
kennushankkeesta tekee se, 
että paikalla on ollut Helsingin 
pääkaatopaikka vuoteen 1963 
saakka, jonka jälkeen kaato-
paikkajäte on peitetty maalla. 
Urakan pari ensimmäistä vuotta 
kuluvatkin entisen kaatopaikan 
puhdistustöissä. 

Jätetäytön päältä kaivetaan 
kaikki maa-aines pois. Puhdas 
maa-aines, jota arvioidaan ole-
van noin 80 000 kuutiota, varas-
toidaan välppäyksen jälkeen ka-
soihin, joista ne voidaan myöhem-
min kuljettaa alueen täyttöihin. 
Koska kaikki alueelle tulevat ra-
kennukset perustetaan paaluille, 
välppäyksellä poistetaan paalut-
tamista haittaavat kivet.

Nämä maat eivät kuitenkaan 
täyttöihin riitä, joten maa-aineksia 
joudutaan tuomaan arviolta noin 
100 000 kuutiota Helsingin kau-
pungin ja GRK:n muilta työmailta. 

Puhdistettava alue on erotet-
tu ponttiseinillä ympäristöstään 
suotovesien vuotamisen estämi-
seksi. Ponttien pituus vaihtelee 
4 metristä aina 14 metriin saak-
ka. Pontit on ulotettu kallioon tai 
tiiviiseen pohjamoreeniin saak-
ka. Ponteilla eristetyltä alueel-
ta kaivetaan kaikki vanha kaato-
paikkajäte pois. Jätetäytön pak-
suus ei vaihtele aivan yhtä paljon 
kuin ponttien pituus, koska sen 
alla on paksuudeltaan vaihteleva 
kerros tiivistynyttä turvetta. Mit-
tauksilla on voitu todeta tiivisty-

neen turpeen toimineen eristee-
nä pohjamaan päällä, mikä on ra-
joittanut suotovesien vajoamista 
maaperään.

Maatuneessa kaatopaikkajät-
teessä on betonia, kiviä sekä as-
bestin kappaleita ja lasipulloja. 
Asbestin poistotyöhön osallistuu 
asbestitöihin erikoistunut yritys. 
Kaivettaessa jätteen kaasupitoi-
suuksia seurataan mittaamalla ja 
myös syanidipitoisuutta tutkitaan. 

– Töitä ei vielä tähän mennessä 
ole tarvinnut keskeyttää kaasu-
pitoisuuksien vuoksi, kertoo työ-
maapäällikkö Eetu Holopainen.

Kaivuun jälkeen kaatopaikka-
jäte varastoidaan peitettyihin au-
moihin, joissa sen annetaan seis-
tä muutamista päivistä viikkoihin. 
Aumoissa olevan jätteen kaasu-
pitoisuuksia mitataan ja lopulta 
päätetään, minne ne kuormauk-
sen jälkeen kuljetaan.

Kaikkiaan noin 550 000 ton-
nia kaatopaikkajätettä kuljete-
taan kahdeksaan eri vastaanot-
topaikkaan, joista kaukaisimmat 
sijaitsevat Kemissä ja Kiimingis-
sä. Tähän mennessä kuljetetusta 
220 000 jätetonnista suurin osa on 
kuljetettu Hämeenlinnaan. 

Uudet rakenteet 
perustetaan paaluille
GRK:n urakka on alkanut loka-
kuussa 2024. Kaatopaikkajätteen 
poiskuljettamisen jälkeen 
kyseessä on normaali alueraken-
tamishanke, jossa GRK raken-
taa alueelle katuinfran rakenteet 

sekä kunnallistekniikan pääosin 
valmiiksi ennen asuinrakennus-
ten sekä toimistojen rakenta-
mista. Suurin osa alueen kaduista 
ja putkistoista rakennetaan paalu-
laatoille, koska aluehan on aikoi-
naan ollut suota. Yhteensä paalu-
laatta on rakennettava noin neljä 
hehtaaria koko rakennettavan 
alueen ollessa 13 hehtaaria. 
Kiviaineksia katuranteisiin tulee 
kulumaan noin 60 000 kuutiota. 

Urakkaa on toteuttamassa 
GRK:n oman henkilöstön lisäksi 
työntekijöitä seitsemästä aliura-
kointiyrityksestä. Erilaisia työko-
neita työmaalla on kuusitoista ja 
kasettiautoja ajossa 20 kappaletta.

– Meillä aliurakointisuhteet 
ovat tosi pitkiä, jopa kymmenen-
kin vuoden mittaisia, sillä hyvis-
tä tekijöistä kannattaa pitää kiin-
ni, sanoo Holopainen.

Myös tulevaisuuden tekijöis-
tä on huolehdittava ja GRK on 
palkannut työmaalle kesätöihin 
kolme harjoittelijaa. Yksi työnjoh-
toon, yksi työmaanmittauksiin ja 
yksi maarakentajaksi. 

Aikaa urakan toteuttamiseen on 
varattu vuoden 2028 loppuun, mut-
ta Holopaisen toiveena on saada 
työ valmiiksi ennen sitä.

GRK Infra Oyj on Suomessa, 
Ruotsissa ja Virossa toimiva infra-
rakentamisen konserni, jonka lii-
kevaihto vuonna 2024 oli 729 mil-
joonaa euroa. Helsingin pörssiin 
se listautui 1. huhtikuuta 2025. 

Helsinki rakennuttaa uutta kaupunginosaa PasilaanHelsinki rakennuttaa uutta kaupunginosaa Pasilaan
Helsingin Pasilaan 
rakennetaan uutta 
Eteläisen Postipuiston 
asuinaluetta, jonne on 
tavoitteena rakentaa 
asuntoja noin 3 600 
asukkaalle ja toimistotilaa 
noin 2 000 työntekijälle. 
Alueella ovat käynnissä 
maaperän puhdistustyöt 
sekä yhdyskuntatekniikan 
rakentaminen.

MARKKU LESKINEN

 Työmaainsinööri Iida Koivuniemi ja 
työmaapäällikkö Eetu Holopainen kertovat 
töiden edenneen hyvin.

Kaatopaikkajätteen poiston jälkeen alkaa uusien rakenteiden rakentaminen.

Kaikki tulevat katurakenteet 
perustetaan paalulaatoille. Työmaa on vilkas, koska useita työvaiheita 

tehdään samanaikaisesti.

Ratapihan puoleinen ponttiseinä ankkuroidaan peruskallioon.

Ennen kasaan varastointia täyttöön 
menevästä maa-aineksesta välpätään 
kivet pois.

Maatunutta kaatopaikkajätettä kuormataan 
loppusijoituspaikkaan kuljetettavaksi.
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HARRI GRUNDSTRÖM

Puunkorjuun 
seurantaraporttien 

monipuolisuus

Puunkorjuun tuottavuu-
den seuranta perustuu 
StanForD2010 -metsäko-
nestandardiin. Metsäko-

ne tallentaa standardin mukaisia 
mittalaitetiedostoja, joiden sisäl-
löstä tuottavuuden avaintiedot saa-
daan luettua seurantajärjestelmän 
raporteille. Mittalaitetiedosto ei 
kuitenkaan sisällä kaikkea sitä tie-
toa, joka tarvitaan monipuolisen 
korjuun seurannan raportteja var-
ten. Seurantaa aloitettaessa onkin 
hyvä eritellä ne asiat, jotka halu-
taan raporteilla erityisesti nähdä. 
Kun tämä määrittely tehdään he-
ti seurantajärjestelmää aloitetta-
essa, niin siitä saatavien raport-
tien toiminnallisuus saadaan ra-
kennettua palvelun käyttäjälle so-
pivimmaksi.

Yrityksen asiakkaat

Jokaisella yrityksellä on omat 
asiakkaansa. Leimikon asiakas 
ei tallennu metsäkoneen tuotta-
maan mittalaitetiedostoon niin, 
että se siirtyisi seurannan rapor-
teille automaattisesti. Jos asiak-
kaita on useampi kuin yksi, 
niin seurannassa on hyvä voida 
vertailla yrityksen eri asiakkait-
ten tuottavuuksia. Siksi seurannan 
aloituksessa yrityksen asiakkaat 
perustetaan palveluun erikseen.

Hakkuun ja mekun taksat

Tarkasta tuottavuuden seuran-
nasta on yrittäjälle eniten hyötyä 
silloin, kun hän saa seurannan 
raporteilleen näkyviin puun-
korjuun kuutioiden tuottavuu-
den rahassa. Raha on varsinaisia 
kuutioita tärkeämpi asia, koska 
yritys maksaa palkat, investoinnit 
ja kaikki juoksevat kulut Suomessa 
lähinnä Euroilla. Hyvään seuran-
taan on siis yrittäjän kannalta 
heti alussa asettaa asiakaskoh-
taiset taksat.

Lähtökohtaisesti taksat ovat 
usein tienvarsitaksoja, joka sisäl-
tää koko leimikon korjuukorvauk-
sen kaadosta varastopaikalle. Jot-
ta yrittäjä voi saada parhaan mah-
dollisen tarkkuuden korjuun tuot-
tavuudesta, on seurantajärjestel-
mään hyvä tallentaa erikseen 
hakkuun ja mekun taksat. Tämän 
avulla yrittäjä voi saada seuranta-
järjestelmään näkymään koneit-
tain hakkuun ja metsäkuljetuk-
sen tuottavuuden erittelyn.

Hakkuutavat

Puunkorjuussa on merkittävä 
määrä erilaisia hakkuutapoja. 
Taksat sovitaan asiakkaan ja 

puunkorjuuyrityksen kesken 
usein kuitenkin vain päätehak-
kuun ja harvennushakkuun 
taksoilla. Leimikot korjataan 
näiden lisäksi ensiharvennuksina, 
kunnostushakkuina, siemenpuu-
hakkuina, kaistalehakkuina jne. 
Yritys saa tavallisesti korjuukor-
vauksen työstä joko päätehak-
kuun tai harvennuksen taksalla 
sen mukaan, kumpaan taksaluok-
kaan kyseisen työmaan hakkuu-
tapa kuuluu.

Metsäkoneen tuottama mitta-
laitetiedosto ei sisällä seuranta-
järjestelmälle tunnistettavaa tie-
toa siitä, millä hakkuutavalla lei-
mikko on tehty. Seurantajärjestel-
mään voidaan kuitenkin perustaa 
oma taksa jokaiselle eri hakkuu-
tavalle, jota puunkorjuuyritykses-
sä tehdään. Silloin leimikon tie-
dot voidaan lähettää metsäkoneil-
ta niin, että niihin yksilöidään juu-
ri kyseessä olevan työmaan muu-
kin hakkuutapa, kuin vain avo-
hakkuu tai harvennushakkuu. 
Näin saadaan seurantajärjestel-
mään merkittyä jokaiselle leimi-
kolle sen tarkka työlaji.

Ajankohtaiset taksat

Puunkorjuussakin sopimushin-
nat muuttuvat ajan saatossa. 
Jotta todellisen tuottavuuden 
vertailua voidaan tehdä oikein, on 
myös taksat voitava asettaa palve-
lun tuottavuuslaskelmien perus-
teeksi aina voimassa olevan sopi-
muksen mukaan. Kun hinnastot 
voidaan luoda palveluun tarkasti 
määräaikaisiksi ja helposti muun-
neltaviksi, niin seurannan todel-
linen vertailu koko tuottavuuden 
seurannan historiassa on tarkkaa.

Tuotostietojen vertailu 
seurantajärjestelmän 
raporteilla
Kun yllä olevat asiat toteutetaan 
seurantajärjestelmään heti alku-
toimenpiteissä, niin palvelussa 
voidaan saada rajattua yksi-
löivillä hakukriteereillä mahdol-
lisimman yksityiskohtaisia vertai-
lutietoja. Sen avulla palvelun käyt-
täjä pystyy tehokkaimmin hyödyn-
tämään palvelusta saatavaa tietoa 
oman toimintansa johtamisessa ja 
suunnittelussa.

Raporteissa voi tällä pohjalla 
vertailla eri asiakkaitten tuotta-
vuuksia keskenään. Siitä on hyö-
tyä esimerkiksi taksaneuvotte-
luissa. Yhden yksittäisen asiak-
kaan tuottavuudessa voi myös ol-
la merkittäviä eroja eri hakkuuta-
voilla tehtävien työmaiden tuot-
tavuuksissa. Kun tuottavuus eri 

hakkuutavoilla saadaan raporteil-
le helposti näkyviin, niin taksa-
neuvotteluissa ja korjuun suun-
nittelussa voidaan keskittyä vaik-
kapa vain jonkin yksittäisen hak-
kuutavan tuottavuuden kehittä-
miseen, jos luvut osoittavat sellai-
seen olevan tarvetta tai mahdolli-
suutta.

Kun kaikki tuottavuusluvut voi-
daan lisäksi esittää raporteilla 
erikseen hakkuusta ja metsäkul-
jetuksesta, niin seurantajärjestel-
mästä saa irti parhaan mahdolli-
sen hyödyn.

Koneyrittäjät on kehittänyt yh-
dessä jäsenyrittäjiensä kanssa jä-
senilleen tarjolla olevan puun-

Puunkorjuuyrittäjä voi varmistaa liiketoimintansa kannattavuutta hyvällä korjuutyön seurantajärjestelmällä. 
Kun metsäkoneista kerätään järjestelmään työmaakohtaiset mittalaitetiedostot, niin palveluun saadaan 
muodostettua yrittäjälle helposti ymmärrettäviä avainlukuja. Hyvin käytettynä nämä avainluvut auttavat 
yrittäjää oman toimintansa suunnittelussa, hallinnossa, henkilöstöjohtamisessa ja urakkaneuvotteluissa. Tämä 
helpottaa yrityksen johtamista ja mahdollistaa aiempaa paremman liiketoiminnan kannattavuuden.

korjuun tuottavuuden ja yleisen 
leimikkotiedon keruun seuran-
tajärjestelmän. Se rakennetaan 
yrittäjän kanssa yhteistyössä sen 
mukaan, millaista kokonaisuut-
ta yrittäjä palvelulla tavoittelee. 
Näin saadaan aikaan otettua huo-
mioon vaikkapa eri kokoisten yri-
tysten erilaiset leimikkotiedon ke-
ruun ja raporttien hyödyntämisen 
tarpeet.

Jos olet kiinnostunut seurannan hyödyntämisestä omassa 
toiminnassasi, niin ota yhtyettä: 

Harri Grundström,  
Koneyrittäjien Datapankki asiakasvastaava  
p. 040-9009 427 / harri.grundstrom@koneyrittajat.fi
www.koneyrittajat.fi/datapankki
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Moni metsäkoneyrittäjä kokee työ-
voiman saatavuuden haasteeksi 
metsäkonealalla. Yksi keino tak-
lata haastetta on harjoittelijan ot-

taminen yritykseen. Harjoittelijan ottaminen 
tuo mukanaan toivoa osaavasta työvoimasta, 
mutta samalla myös vastuuta ja ajan tarvet-
ta. Se vaatii resursseja, joita kiireisessä ar-
jessa yrittäjällä ei välttämättä ole yllin kyllin.

Pitovoimainen harjoittelu metsäkoneyrityk-
sessä -hankkeessa tuotettu uusi tarkistuslista 
pyrkii vastaamaan näihin haasteisiin. Tarkis-
tuslistan avulla yrittäjä tietää tarkalleen, mi-
hin asioihin työssäoppimisen aikana tulisi kiin-
nittää huomiota: mitä opiskelijan pitäisi oppia, 
mitkä ovat yrittäjän vastuut, ja missä kohdin 
yrittäjän tulee ohjata, antaa palautetta tai kes-
kustella oppilaitoksen kanssa. Metsämiesten 
Säätiön rahoittama hanke toteutettiin yhteis-
työssä Tapion, Tampereen seudun ammatti-
opisto Tredun, Koneyrittäjät ry:n ja Metsä-
koulutus ry:n kesken. Hanke oli jatkoa vuon-
na 2019 toteutetulle hankkeelle, jossa alkupe-
räinen tarkistuslista laadittiin. Nyt listaa päi-
vitettiin selkeämmäksi ja ajantasaisemmaksi. 

Toimiva yhteistyö koulun ja kentän 
välillä tärkeää

Hankkeessa tehdyn selvityksen mukaan 
metsäkoneopetusta tarjoavilla oppilaitoksilla 
on kirjavia käytänteitä työssäoppimisjaksojen 
järjestelyissä. Yksi suurimmista haasteista 
on tiedonkulku oppilaitosten ja työpaikkojen 
välillä. Kiireinen opettaja ja kiireinen yrittäjä 
kohtaavat usein vasta, kun ongelmia on jo 
syntynyt. Uusi tarkistuslista toimii tässäkin 
apuna. Se tarjoaa yhteisen viitekehyksen, jonka 
avulla koulun ja kentän yhteistyö sujuvoituu.

– Tarkistuslista tuo myös työturvallisuu-
teen liittyvät asiat selkeästi esille. Tämä on 
tärkeää varsinkin, kun toimitaan alle 18-vuo-
tiaiden kanssa, korostaa lehtori Tuomo Ki-
vimäki Tredusta. 

Apua kehittävän palautteen 
antamiseen
Hankkeessa haastateltiin 12 metsäkonealan 
opiskelijaa eri puolilta Suomea. Haastatellut 
opiskelijat antoivat pääosin kiittävää palautetta 

työssäoppimisjaksoistaan. He kokivat saavansa 
ohjausta ja oppivansa työpaikalla. He myös 
suhtautuivat myönteisesti työssäoppimispai-
kasta saatuun palautteeseen. 

Yrittäjien näkökulmasta taas palautteen an-
taminen koettiin haasteelliseksi. Usein palaut-
teen antaminen oli satunnaista ja suullista, ja 
sitä tehtiin ilman selkeää mallia. Ennen kaik-
kea ajankäyttö koettiin ongelmaksi. Tarkis-
tuslista vastaa tähänkin tarpeeseen. Sen avul-
la palautteenanto sidotaan konkreettisiin ke-
hittymiskohteisiin ja annetaan ohjeistus mil-
lä tavalla palautetta olisi hyvä antaa.

– Metsäkoneyrittäjien keskuudessa on sel-
keästi tarvetta uusille työkaluille palauttee-
nannon tueksi. Tarkistuslista on oiva työkalu 
ja siinä otetaan hyvin huomioon myös yrittä-
jän tarpeet, toteaa Koneyrittäjien kehittämis-
päällikkö Juha Saarivuori.

Tulevaisuuden osaajat syntyvät 
yhteistyöllä
Metsäkoneala tarvitsee uusia osaajia, mutta 
ennen kaikkea se tarvitsee motivoituneita, 

työelämän pelisäännöt hallitsevia 
ja realistisia odotuksia omaavia 
nuoria. Hyvä työssäoppimisjakso 
voi olla ratkaiseva tekijä siinä, 
miten opiskelija kokee alansa 
ja tulevan uransa. Kiittäminen 
kannattaa, sillä se rohkaisee opis-
kelijaa ja kertoo, mitä yrityksessä 
arvostetaan. Hyvä yhteys auttaa 
välttämään konflikteja, jos eteen 
tulee hankalampia tilanteita. 

– On tärkeää, että työssäoppi-
misjakson aikana opiskelija saa 
vielä olla keskeneräinen, ja et-
tä hän saa työstään kehittävää ja 
rakentavaa palautetta, kiteyttää 
hankkeen projektipäällikkö Reet-
ta Pilhjerta Tapiosta.

Yrittäjän näkökulmasta kyse ei 
ole pelkästä harjoittelusta, vaan 
mahdollisuudesta vaikuttaa suo-
raan alan tulevaisuuteen. Kun oh-
jaus on kunnossa, vastuut ja odo-
tukset selkeitä, harjoittelu muut-
tuu molempia osapuolia hyödyttä-
väksi kokemukseksi. Ja parhaim-
millaan pitkäaikaisen työsuhteen 
aluksi. 

Tarkistuslista käyttöön 
Koneyrittäjien Ekstranetistä
Metsäkonealan työssäoppimisen 
tarkistuslista ja palautemalli toimi-
tetaan kaikkiin alan oppilaitoksiin 
ja tallennettavaksi omiin järjestel-

Tarkistuslista tuo varmuutta metsäkoneyrittäjien Tarkistuslista tuo varmuutta metsäkoneyrittäjien 
arkeen – työssäoppimisen onnistuminen koko alan etuarkeen – työssäoppimisen onnistuminen koko alan etu

miin. Koneyrittäjät ry:n jäsenet 
voivat hakea sen Koneyrittäjien 
Ekstranetin aineistopankista. 
Aineistot ovat julkisesti saata-
villa myös metsäalan työhyvin-
vointiin keskittyvän metsahyvin-
vointi.fi-palvelun aineistopankista.

Hankkeen on rahoittanut Met-
sämiesten Säätiö. Lahjoitukset ja 
säätiöfuusiot ovat tärkeä osa Sää-
tiön yleishyödyllisen toiminnan 
vaikuttavuutta. Lisätietoa www.
mmsaatio.fi

Metsäkoneala elää vahvasti osaajiensa varassa. 
Kun työvoiman saatavuus kiristyy ja nuoret 
kouluttautuvat yhä valikoivammin, jokainen onnistunut 
työssäoppimisjakso on panos tulevaisuuteen. Tuoreen 
kehityshankkeen tuloksena yrittäjien käyttöön on 
saatu uusi, käytännönläheinen tarkistuslista. Se tekee 
työssäoppimisesta selkeämpää, tehokkaampaa ja 
turvallisempaa – kaikille osapuolille.

TEKSTI: JUHA SAARIVUORI
KUVAT: TAPIO
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Vuoden 2024 LAKIA-Jukolan 
lähtöalueella Kauhavan lentokentän 
pohjoispäässä ei usvassa ja muutaman 
asteen viileydessä tullut mieleen 
kesäkuisessa aamuyössä, jotta 
seuraavan vuoden huhtikuussa pääsisi 
yli 10 asteen lämmössä samaan 
paikkaan seuraamaan Risupetoja työssä.  

TEKSTI: RISTO LAUHANEN, SEAMK.

Iittiläinen laitevalmistaja, Reformet Oy 
määrittelee Risupedon energiapuupoi-
muriksi. Risupeto on kaatopää, energia-
puukoura ja poimuri, joka ei tarvitse met-

surin tekemää kallista ennakkoraivausta. Ri-
supeto painaa 1 290 kg ja se soveltuu taimi-
konhoidosta ensiharvennuksiin poistamaan 
puita, joiden tyviläpimitta on 1-30 senttiä. Ri-
supedon varoalue on 30 metriä. Risupetoon 
voi tutustua yksityiskohtien osalta laiteval-
mistajan sivuilla osoitteessa www.reformet.
fi/risupeto/.

Luonnonvarakeskuksen dosentti Juha Lai-
tila määrittelee Risupedon yksityiskohtaises-
ti. Laitilan mukaan Risupeto hyödyntää raiva-
uksessa ja harvennuksessa poistettavien pui-
den joukkokäsittelyominaisuutta, jossa kat-
konta ja keruu tapahtuvat jatkuvatoimises-
ti. Tarkasti määritellen Risupeto katkaisee 
puut poikki kahdella pyörivällä kiekkoteräl-
lä, minkä jälkeen keruulaite vetää puut oksi-
neen nippuun keruukammioon. Kerätty nip-
pu vapautetaan pyörittämällä teriä ja keruu-
laitteen lapoja vastakkaiseen suuntaan. Tä-
män jälkeen metsään jääneet siistit energia-
puuniput on helppo siirtää ajokoneella tien-
varteen, ja metsä jää siistiin kasvukuntoon. 
Jatkuvatoimisuuden avulla päästään eroon 
puu- tai pensas- eli puskakohtaisesti tapah-
tuvasta käsittelystä jo kaatovaiheessa. Toi-
mintatapa tehostaa erityisesti pieniläpimit-
taisten puiden harvennusta ja vesakon pois-
tamista esimerkiksi metsäautoteiden varsil-
ta tai teollisuustonteilta. 

Kauhavan erikoishakkuutyömaa

Taimikoiden ja nuorten metsien hoitoa tarvi-
taan tulevaisuuden puuhuollon turvaamiseksi. 
Nykyisin myös erilaiset teollisuustonttien ja 
reunametsien infrahakkuut ovat konemies-
ten arkipäivää. 

Kauhavan lentokentän aluettakin on tar-
peen hoitaa. Puolustusvoimauudistuksen osa-
na muun muassa Kauhavan lentosotakoulu 
lakkautettiin vuoden 2014 lopulla. LSK Bu-
siness Park Oy on sittemmin pitänyt ansiok-
kaasti alueen elinvoimaa yllä. Alue tunnetaan 
majoitustoiminnasta ja kansainvälisistä len-
tonäytöstapahtumista. Muun muassa paikal-
linen Leader-toimintaryhmä eli Aisapari toi-
mii entisellä kasarmialueella.

Maalis-huhtikuun taitteessa eteläpohjalai-
nen metsäalan ammattiväki vieraili ahkeras-
ti ja kiinnostuneesti Kauhavan lentokentän 
pohjoispäässä Risupeto-työmaalla. Konemie-
het eli Reformet Oy:n Lasse Nikkilä ja Vema-
rak Oy:n    taustoittivat Kauhavan työmaata, 
joka oli kooltaan yli 10 hehtaaria. 

Tällä kertaa lentokentän lähestymisvaloja 
haittaavia puita piti poistaa ja lentokentän poh-
joispäätä maisemoida enemmän eteläpohjalais-
ta lakeutta muistuttavaksi. Kauhavan Kortes-
järvellä toimiva Hakeurakointi Palojärvi Oy 
pyysi avukseen Risupedot Kouvolan suunnal-
ta Iitistä, kun työmaalla tarvittiin erikoiskalus-
toa vesakon raivaamiseen ja taimikonhoitoon. 

Kaivinkone tai harvesteri alustakoneena

Risupedon voi kytkeä kaivinkoneen puomiin 
kiinteällä mallilla kauhanpyörittäjän kanssa 
tai hakkuukoneen puomiin riipukemallilla. 
Kauhavalla esiteltiin molempia toimintamal-
leja. Liebherr 920 -kaivinkone paino oli 20 
tonnia, ja toisena koneena oli Ponsse Scorpio 
King -harvesteri. 

Liebherr-kaivinkoneen kauhan pystyy vaihta-
maan Risupedon tilalle noin viidessä minuutis-
sa. Tämä mahdollistaa metsätalouden eri työt 
samalla peruskoneella. Metsätöihin 20 tonnin 
kone on sopiva toimittaessa 20 metrin ajoura-
välillä, mutta 30 tonnin kone on jo liian raskas. 

Kauhavan lentokenttätyömaalla Risupedon 
pystyi säätämään poistettavan puubiomassan 
mittojen mukaan niin männyntaimikon hoitoon 
kuin paju- ja koivuvesakon poistoon. Näin hal-
litaan työn tuottavuutta. Maastoon jääneet pa-
jun, koivun ja männynkannot näyttivät murs-
katuilta, ja saadun kokemuksen mukaan myös 
vesominen selvästi vähenee.

Kauhavan erikoiskohteella työmaa eteni noin 
2 hehtaarin päivävauhdilla vesakonraivaukses-
sa. Työn tuottavuus on aina työmaakohtaista. 
Luonnonvarakeskuksen Juha Laitilan työryh-
män tutkimuksissa poistettavan puun keskiko-
ko (dm³) vaikutti keskeisesti Risupedon työn 
tuottavuuteen, joka vesakonraivauksessa oli 5 
- 30 kuutiota tehotunnissa. Ensiharvennukses-
sa työn tuottavuus vaihteli runsaasta 10 kuuti-
osta yli 25 kuutioon tehotunnissa.

Parhaillaan Etelä-Euroopassa pohditaan eri-
laisten biomassojen poistoa maastopalovaaran 
takia. Risupeto-konsepti sopisi hyvin myös maas-
topalojen torjuntahakkuutyömaille pensaikko-
ja poistamaan. 

Tuorehakehanke seuraa energiapuun 
hankintaa
Käynnissä oleva ”Energiaälykäs eteläpohjalai-
nen maatila” -hanke eli ”EIP-CHP” -hanke selvit-
tää myös metsäenergian hankintavaihtoehtoja. 
Kun kotimaisen hakkeen kysyntä on kasvanut, 
on energiarangan lisäksi alettu hankkia koko-
puuta sekä puubiomassaa pellonreunoilta ja 
erikoishakkuukohteilta. Kokopuu ja erikois-
kohteiden vesakot ovat kosteampaa biomas-
saa kuin energiaranka. Risupeto mahdollistaa 
vesakoiden raivaukset tehokkaasti ja kytkey-
tyy siten läheisesti tuorehakemalliin. 

Seinäjoen ammattikorkeakoulu koordinoi 
”EIP CHP” -hanketta, jonka innovaatioryhmäs-
sä ovat mukana Veljekset Ala-Talkkari Oy, Suo-
men metsäkeskus Seinäjoelta, PiPu Ky sekä la-
pualaiset Kankaan, Rantalan ja Katteluksen broi-
leritilat. Hanke kehittää parhaillaan 500 kW:n 
lämpökeskusta maatilamittakaavaan, joka mah-
dollistaa myös maatilan tai maaseutuyrityksen 
sähköntuotannon omiin tarpeisiin. Tarkoituk-
sena on, että lämpökeskus polttaa sekä tuoret-
ta haketta (kosteus 35-40 %) että kuivaa haket-
ta (kosteus 30-35 %).

EU osarahoittaa hanketta Etelä-Pohjanmaan 
ELY-keskuksen ja EU:n maaseuturahaston kans-
sa. Lisäksi Töysän Säästöpankkisäätiö, Finn-
METKO Oy sekä yksityiset maan- ja metsän-
omistajat rahoittavat hanketta.

Kirjoittaja toimii EU:n osarahoittamassa hank-
keessa ”Energiaälykäs eteläpohjalainen maati-
la” eli ”EIP CHP”. 

LSK Business Parkin Mikko Kojonen, 
Vemarak Oy:n Marko Tulokas ja 
Metsäkeskuksen Juha Viirimäki 

keskustelevat työn tuottavuudesta ja 
toteavat raivaussahamiehen jäävän 

hopealle Risupetoon verrattuna 
 (Kuva: Jussi Laurila).

Lentokentän takia Kauhavan 
työnäytöskohteella hakataan pois 
kaikki puut, mutta tässä koealalla 

havainnollistetaan,  
että Risupeto on peto myös 

taimikonhoidossa (Kuva: Jussi Laurila).

Marko Tulokas Vemarak Oy:stä 
esittelee Risupedon teknisiä 
ratkaisuja Metsäkeskuksen 

projektipäällikkö Juha Viirimäelle 
(Kuva: Jussi Laurila). 

Marko Tulokas Vemarak Oy:stä kertoo, 
ettei Risupeto ole huollon suhteen 

vaativa, ainoastaan rasvaa nippoihin 
ja sillä mennään pitkältä  

(Kuva: Jussi Laurila). 

 Vemarak Oy:n Marko Tulokas tekee metsätöiden lisäksi kaivinkoneella myös vesi- ja maanrakennushommia  
(Kuva: Jussi Laurila).

 Jesse Ojanperä 
ja Komatsu 840 

kuormatraktori Kauhavan 
työmaalla. 

Kuva: Risto Lauhanen.

Kuvassa Ponsse Scorpion King, jossa on uusi 
riipukemallin Risupeto. Kone työskentelee 

Kauhavan työmaalla.(Kuva: Risto Lauhanen)
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Lehden pääkirjoituksessa 
summattiin metsäalan työ-
voimapulaa, sen syitä ja kei-
noja sen ratkaisemiseksi.

Aktiiviseen 
työvoimapolitiikkaan
Jälleen on vietetty metsäviikko ja 
pohdittu syntyjä syviä. Ties monen-
nenko kerran oli teemana työvoi-
mapolitiikka. Vanha sananparsi: 
Mistä puhe, siitä puutos, pitänee 
paikkansa myös suomalaismet-
sissä. Työvoimapolitiikan käsitte-
lytavassa on kuitenkin aina ollut 
havaittavissa merkillinen alistu-
misen maku, kun käsittelijöinä on 
olleet metsämiehet. Metsätyön 
aliarvostus on siis juurtunut myös 
metsäväkeen. 

koulutusmahdollisuudet, asumi-
sen ja elämisen edellytykset ovat 
niitä punnuksia, joilla metsätalo-
uden työvoimatasetta voidaan ta-
sapainottaa ja on tasapainotettava. 
Mikäli aktiivisen työvoimapolitii-
kan keinot otetaan käyttöön, myl-
lyt pyörivät ja puujalat pitävät. Tu-
rismilla ja mehiläisenhoidolla ei 
tätä kansaa elätetä.

Monitoimikone urakoitsijan 
työkaluna
Puutavaran valmistuksessa käytet-
täviä monitoimikoneita on maas-
samme käytössä n. 50 koneyksik-
köä. Näistä valtaosa on proses-
sorityyppisiä koneita, toisin 
sanoen koneita, jotka vaativat 
kaadon suorittamisen miestyönä. 

KOONNUT: SIRPA HEISKANEN

Lehdessämme 50 vuotta sitten: Harvestereita, jotka suorittavat 
myös kaadon, on käytössä vain 
muutama ja nekin lähinnä kokei-
lukoneita. Näistä koneista on 
urakoitsijoiden hallinnassa 22 
konetta, jotka ovat kaikki proses-
soreita. Urakoitsijoiden konei-
den merkeittäinen jakautuma on 
seuraava: UMM Twigg – 8 kpl, 
Pika 52 – 6 kpl, Kockums – 3 kpl, 
Ösa 705 – 2 kpl, Valmet proses-
sori – 2 kpl, Pika 50 – 1 kpl.

Alueellisesti koneet sijoittuvat 
siten, että kaikki Twiggit ovat 
Pohjois-Suomessa ja Valmetin 
koneet Länsi-Suomessa. Mui-
den konetyyppien suhteen ei ole 
näin selvää alueellista jakautu-
maa, kuitenkin ne ovat kaikki 
Etelä-Suomessa.

Jussi ja Markku Peltta-
ri Lempäälästä tekivät koneen 
hankintasopimuksen kesällä -74 
ja kone toimitettiin tammikuussa 
-75, joten kokemuksia on vasta 
muutamalta kuukaudelta. Haas-
tattelua tehtäessä kone, Valmet 
prosessori, oli W. Rosenlew OY:n 
työmaalla Multian Pökkömäes-
sä. Seuraavassa Markun miet-
teitä työn välissä:

Miten homma on 
lähtenyt käyntiin?
– Alkuun oli vaikeuksia, kun 
koneessa oli kaikenlaista pikku-
vikaa ja säätöjä, eikä itsekään 
ymmärtänyt koneesta mitään. 
Kone pitäisi olla paljon tarkem-
min koekäytetty ennen kuin se 
luovutetaan tehtaalta, vaikka 
toisaalta kone on senverran 
monimutkainen, että säätöjä 
jää varmasti vielä metsään-
kin. Alkuun pitäisi saada 3 kk 
täysitakuu, niin että se kattaisi 
kaikki korjauksista aiheutuvat 
kustannukset.

Työmaa sinulla näyttää 
olevan varsin suuri, 
ajatko yhdessä vai 
kahdessa vuorossa?
– Työmaan koko on tässä 
kohtaa 8000 m3 ja lisää on tässä 
lähellä. Aluksi tässä oli minun 
kanssani opettelemassa vieras 
kuski ja ajoimme kahdessa 
vuorossa. Mutta kun se poika 
oppi homman, osti eräs yhtiö 
sen omalle koneelleen kovalla 
palkalla, se harmittaa vieläkin 
ankarasti. Nyt olen ajanut yksin 
yhtä pitkää vuoroa.

Millaisiin tuotoksiin olet 
päässyt?
– Tuntituotos on pyörinyt siinä 
13–15 m3 vaiheilla, olosuhteet-
han tällä leimikolla ovat erin-
omaiset, maastoluokka 2, 
tiheys yli 1000 runkoa /ha ja 
puut suuria. Kuukausituotos 

Metsäkoneurakoitsija-lehden kansi 4/75

on parhaimmillaan ollut hieman 
alle 3000 m3.

Entä taksa?

– Tällä kohtaa 9,69 mk/m3.

Montako kaatomiestä on 
koneen edellä?
– Kaksi ja ne ehtivät hyvin ja tuntu-
vat pitävän työstään, ansiotkin ovat 
olleet melko hyvät, kuulemma 
paremmat kuin varsinaisessa 
hakkuutyössä.

Eino ja Toivo Aliranta Mänt-
tästä ostivat koneensa Pika 52, 
noin puolitoista vuotta sitten. ko-
neella on toimittu Puulaaki OY:n 
työmaalla Mänttän ympäristössä. 
Tätä haastattelua tehtäessä kone 
oli Keuruun tien varressa korjat-
tavana, monitoimiosa oli pudon-
nut maahan ja vauriot melkoiset.

Miten liikkuu miesten mieli 
monitoimikoneurakoitsijan 
asemasta tänä päivänä?
–Kone on ollut hankittaessa liikaa 
prototyyppi, kuten kuvasta näkyy. 
Tämäkin vaurio olisi ollut vältet-
tävissä aivan pienellä muutok-
sella, pidentämällä yhtä lattarau-
dan palaa parikymmentä sent-
tiä. Se olisi maksanut muutaman 
kympin, nyt se maksaa joko meille 
tai Valmetille muutaman kymppi-
tonnin. Kokonaisuutena katsot-
taessa ei meidän kannaltamme 
tätä voi kehua hyväksi hommaksi, 
vaikka ei tässä sentään konk-
kaakaan olla tekemässä. Tässä 
työmuodossa jää aivan liikaa 
urakoitsijan vastuulle.

Kuinka ensimmäinen 
täysi vuosi on mennyt 
numeroiden valossa?
– Puuta työstettiin 18 000 m³, 
tuntituotos vaihteli 6,0–13,1 
m³/h ja keskimäärin se oli 9,0 
m³/h. Maastoluokka vaihteli 2 
ja 3 välillä ja taksa on vaihdellut 
kympin kahta puolta. Käyttöaste 
on ollut koko vuonna keskimää-
rin 62,8 %. Tämän vuoden puolella 
leimikot ovat olleet maastoiltaan 
parempia ja tulos hieman parempi, 
tottumuskin kun on lisääntynyt. 

Mikäli puuta aiotaan kasvat-
taa, metsänparannustyöt toteut-
taa, metsän sato korjata talteen ja 
uusi kasvu saada aikaan, on asioi-
hin suhtautumisessa tapahduttava 
muutos. Hyssyttely ja voivottelu 
on kertakaikkiaan unohdettava. 
Jos virheitä on tehty, on virheet 
tunnustettava ja vahingot korjat-
tava. Mahdollisesti koko kurssi 
on tarkistettava. Niin kauan kun 
kansalaisella on valinnan vapaus 
ammattiinsa ja asuinpaikkaansa 
nähden on varmaa, että kato met-
säsuomalaisten piirissä jatkuu, el-
lei muutosta tapahdu.

Metsätyö on enenevässä määrin 
konetyötä. Fyysistä rasittavuutta 
kevennetään jatkuvasti uusia työ-
menetelmiä ja koneratkaisuja ke-
hittämällä. Yleinen mielipide nä-

kee metsätyön yksinomaan yhä 
pöllin kantamisena ja rehkimise-
nä metrisessä hangessa. Tämän 
päivän ja enenevässä määrässä 
tulevan vuosikymmenen metsä-
työntekijä on rinnastettavissa työ-
ympäristönsä suhteen teollisuus-
työntekijään, jos kohta metsämie-
hen työympäristö poikkeaa eduk-
seen monessa suhteessa. Työ on 
omavastuullista, tekijänsä suures-
ti määräämän vauhdin mukaista. 
Työympäristö on puhdas luonto. 
Työ on tietyssä mielessä luovaa; 
tekijällä on tietyissä rajoissa mah-
dollisuus itsensä toteuttamiseen.

Suomalainen nuori on kuitenkin 
realisti. Häntä ei hurmata linnun-
laululla ja aamukasteella, eikä tä-
hän pidä turvautuakaan. Asialliset 
palkkaratkaisut, työn mielekkyys, 

Tavataan Jämsässä 3. - 5.9.2026
Osastomyynti alkaa touko-kesäkuussa, seuraa ilmoitteluamme

www.finnmetko.fi

Lääkkeitä työvoimapulaan ja  
kokemuksia monitoimikoneista

Vuonna 1975 Koneyrittäjä-
lehden nimi oli vielä 
Metsäkoneurakoitsija, 
olihan nykyinen 
Koneyrittäjät ry:kin 
tuolloin nimeltään 
Metsäkoneurakoitsijain 
Liitto. Lehden numerossa 
4/75 pohdittiin metsäalan 
työvoimapulaa ja kyseltiin 
urakoitsijoilta kokemuksia 
monitoimikoneista.

Eino ja Toivo Aliranta

Samaan aikaan muualla 
Suomessa
Huhtikuussa 1975 Ministerien palkat 
nousivat 19,7 % eli 1465 markkaa. Tu-
po-ratkaisun mukaiset palkankoro-
tukset tavallisille palkansaajille oli-
vat noin 5–12 %. 

Keskustapuolue, SDP, SKDL ja SKP 
tähysivät jo vuoden 1978 presidentin-
vaaleihin ja kaikilla oli ehdokkaak-
seen ehdolla yksi ja sama henkilö: 
Urho Kekkonen.

Samaan aikaan maailmalla

Vietnamin sota päättyi, kun kommu-
nistit valtasivat Saigonin ja Etelä-
Vietnam antautui ehdoitta.
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Juristin kynästä

ASIANAJOTOIMISTOSAMI SAARILAMPI, JURISTI

MaksukyVyttöMyys konkurssiin asettaMisen 
edellytyksenä

Kuten kaikilla muillakin oikeushenkilöillä, asunto-osakeyhtiön 
konkurssiin asettamisen edellytyksenä on se, että yhtiö on maksu-
kyvytön, eli muutoin kuin tilapäisesti kykenemätön selviytymään 

veloistaan. Asunto-osakeyhtiötä voivat hakea konkurssiin 
sekä asunto-osakeyhtiö itse että sen velkoja. Käytännössä 
huomattava osa asunto-osakeyhtiöiden konkursseista on 
velallisaloitteisia, eli yhtiö jättää itse konkurssihakemuk-
sen vireille käräjäoikeuteen. Päätöksen konkurssiin hakeu-
tumisesta tekee asunto-osakeyhtiön hallitus, mutta koska 
kyseessä asunto-osakeyhtiön ja sen osakkeenomistajien 
kannalta erittäin merkittävä päätös, on hallituksen usein 
hyvä viedä asia myös yhtiökokouksen päätettäväksi.

Käräjäoikeus tekee konkurssihakemuksen perusteella 
päätöksen konkurssiin asettamisesta. Mikäli asunto-osake-
yhtiö on hakeutunut itse konkurssiin eikä konkurssihake-
muksessa ilmene täydennystä vaativia puutteita, tekee kä-
räjäoikeus päätöksen konkurssiin asettamisesta usein jo vii-
kon sisällä hakemuksen vireille tulosta. Käräjäoikeus mää-
rää samalla konkurssipesälle pesänhoitajan, jonka tehtävä 
on ottaa konkurssipesään kuuluva omaisuus haltuunsa, rea-
lisoida omaisuus ja suorittaa pesänhoitajalle konkurssilais-
sa määrätyt muut tehtävät.

Mitä asunto-osakeyhtiön konkurssiMenettelyssä 
taPahtuu?
Vaikka noudatettavat menettelysäännökset ja tehtävät 
toimenpiteet määräytyvät saman lain mukaan kuin tavan-
omaisessa liiketoimintaa harjoittavassa yhtiössä, on asunto-
osakeyhtiön konkurssissa useita erityispiirteitä. Asunto-
osakeyhtiöidenkin konkurssit voidaan kuitenkin jakaa aina-
kin kahteen erilaiseen tyyppitilanteeseen, eli käyttöönotet-
tujen (usein vanhempien) asunto-osakeyhtiöiden konkurs-
seihin ja perustajaurakointia varten perustettujen asunto-
osakeyhtiöiden konkursseihin, joissa rakennustyötä ovat vielä 
kesken. Näistä jälkimmäiseen liittyy usein asunto-osakeyh-
tiön konkurssia edeltänyt perustajaurakoitsijan konkurssi. 
Koska perustajaurakoitsijan ja perustajaurakointia varten 
perustetun asunto-osakeyhtiön konkurssiin liittyy useita 
erityispiirteitä RS-järjestelmän ja asuntokauppalain osalta, 
keskitytään tässä kirjoituksessa käsittelemään jo käytössä 
olevien ja asuttujen asunto-osakeyhtiöiden konkursseja.

Olennaisimpana erityispiirteenä asunto-osakeyhtiöiden 
konkursseissa on se, että konkurssipesän omaisuuteen kuu-
luu asuinrakennus, jossa saattaa olla asukkaita, joiden ko-
ti on kyseisessä rakennuksessa sijaitsevassa asunnossa. 
Asukas saattaa hallita huoneistoa joko omistamansa osak-
keen tuoman hallintaoikeuden tai vuokrasopimuksen no-
jalla. Riippumatta siitä kumpaan perusteeseen hallintaoi-
keus perustuu, menettää asukas huoneiston hallintaoikeu-
den konkurssiin asettamisen myötä. Asunto-osakeyhtiössä 
osakkeenomistus tuottaa ainoastaan oikeuden hallita tiet-
tyä huoneistoa yhtiöjärjestyksen määräämällä tavalla. Sen 
sijaan asuinrakennuksen ja sen osien (ja siten myös huo-
neistojen) omistusoikeus on asunto-osakeyhtiöllä. Konkurs-
siin asettamisen seurauksena asunto-osakeyhtiö menettää 
oikeuden määrätä omaisuudestaan ja asuinrakennuksen (ja 

sen osien, eli huoneistojen) omistus- ja hallintaoikeus siir-
tyy konkurssipesälle.

Konkurssipesä voi kuitenkin tietyin reunaehdoin vuok-
rata huoneistoja asukkaille, mikäli asukkaat ovat halukkai-
ta jatkamaan huoneistoissa vuokralaisina. Vuokraustoimin-
taan liittyy kuitenkin aina riskejä ja kuluja, joten yleisesti voi-
daan todeta, että vuokratuottojen tulee selvästi ylittää raken-
nuksen ylläpidosta ja vuokrahallinnosta aiheutuvat kustan-
nukset. Päätös huoneistojen vuokraamisesta tehdään siis ta-
pauskohtaista harkintaa käyttäen, eikä asukkailla ole lähtö-
kohtaista tai lakiin perustuvaa oikeutta jäädä asumaan huo-
neistoihin vuokralle konkurssiin asettamisen jälkeen. Mi-
käli huoneistoja vuokrataan asukkaille, määräytyvät vuok-
rasopimuksen ehdot, kuten vuokran määrä, konkurssipe-
sän ja vuokralaisen välisen sopimuksen mukaisesti. Mikä-
li huoneistoja ei vuokrata, konkurssipesä varaa tapauskoh-
taisesti määrittyvän kohtuullisen ajan huoneistoista muut-
tamiseen. Tähän aikaan vaikuttavat esimerkiksi mahdol-
linen lämmityksen tai sähköntoimituksen katkaisu-uhka.

Konkurssimenettelyssä velkojat käyttävät päätösvaltaa 
esimerkiksi konkurssipesään kuuluvan omaisuuden rea-
lisoinnista tai edellä kerrotun vuokraustoiminnan jatkami-
sesta. Asunto-osakeyhtiön hallituksen ja osakkeenomista-
jien päätösvalta päättyvät konkurssiin asettamisen myötä. 
Usein asunto-osakeyhtiöiden konkursseissa yhtiöllä on lai-
naa, jonka vakuutena yhtiön omistama kiinteistö (tai vuok-
ratontti), ja sillä sijaitsevat rakennukset lähtökohtaisesti 
ovat. Velkoja, jolle kiinteistö rakennuksineen on pantattu, 
on usein päätöksenteon kannalta ratkaisevassa asemassa, 
koska tämän saatavat maksetaan panttikohteen myyntihin-
nasta ja muista tuotoista päältä.

Kiinteistön ja rakennuksien myynnin lisäksi konkurssipe-
sä muuttaa rahaksi myös mahdollisen muun yhtiön omai-
suuden, joka tarkoittaa asunto-osakeyhtiössä usein vähäi-
sen irtaimiston myyntiä tai vastikesaatavien perintää. On-
kin hyvä huomata, että asunto-osakeyhtiön konkurssi ei 
vaikuta osakkeenomistajan velvollisuuteen maksaa ennen 
konkurssia syntyneitä vastikkeita.

Konkurssipesään kuuluvan omaisuuden rahaksimuuton 
ja konkurssimenettelyn kustannusten kattamisen jälkeen 
jäljelle jäävät varat jaetaan velkojille. Mikäli velkojat saavat 
viivästyskorkoineen täyden suorituksen saatavilleen, kuulu-
vat jäljelle jääneet varat osakeomistuksen perusteella osak-
keenomistajille. Käytännössä tällainen tilanne on kuitenkin 
hyvin harvinainen, eikä osakkeenomistajille yleensä kerry 
lainkaan suorituksia velkojen ja konkurssimenettelyn kus-
tannusten kattamisen jälkeen. Osakeomistus muodostuu 
siten konkurssin myötä arvottomaksi.

yleisiMMät syyt ja riskitekijät asunto-
osakeyhtiöiden konkursseille

Asunto-osakeyhtiöiden konkurssien taustalla on tunnistet-
tavissa muutamia yleisimpiä syitä ja riskitekijöitä. Lopulta 

ASUNTO-OSAKEYHTIÖN KONKURSSI – MITÄ TAPAHTUU?

Viimeisten vuosien aikana asunto-osakeyhtiöiden eli 
tuttavallisemmin taloyhtiöiden konkurssit ovat yleistyneet. 
Asunto-osakeyhtiöitä ei välttämättä aiemmin ole yleisesti 
mielletty konkurssikelpoisiksi, mutta konkurssilain mukaan 
asunto-osakeyhtiö voidaan asettaa konkurssiin siinä 
missä mikä tahansa muukin oikeushenkilö. Liiketoimintaa 
harjoittavan osakeyhtiön konkurssiin verrattuna asunto-
osakeyhtiöiden konkurssiin liittyy kuitenkin erityispiirteitä, 
vaikka menettelyssä noudatettava laki ja menettely 
itsessään onkin sama. Tässä kirjoituksessa on tarkoitus 
avata sitä millä edellytyksillä ja miten asunto-osakeyhtiö 
voidaan asettaa konkurssiin, mitä konkurssimenettelyssä 
tapahtuu ja mitkä ovat yleisimmät syyt tai riskitekijät 
konkurssille.

kaikki syyt johtavat kuitenkin siihen, että asunto-osakeyh-
tiö ei kykene suoriutumaan maksuvelvoitteistaan ja usein 
myös sen velat ovat suuremmat kuin varat. Maksuvaikeuksiin 
asunto-osakeyhtiöitä ajavat haasteet yhtiöiden tulorahoi-
tuksessa, jotka saattavat johtua muun muassa maksuky-
vyttömien osakkaiden vuoksi aiheutuneista merkittävistä 
vastikerästeistä. Etenkin liiketilojen korkeammat vastik-
keet saattavat muodostua ongelmaksi yhtiön vastikekerty-
män kannalta liiketilojen jäädessä tyhjilleen. Viime aikoina 
rakennusalan heikon markkinatilanteen vuoksi perustajaura-
koitsijoita on ajautunut maksukyvyttömäksi, mikä on aihe-
uttanut maksuhaasteita jo valmistuneille asunto-osakeyhti-
öille, joissa perustajaurakoitsija on omistanut vielä merkit-
tävän määrän myymättömiä huoneistoja. 

Riskin asunto-osakeyhtiön maksuvalmiudelle muodostaa 
myös keskittynyt omistajuus, jossa esimerkiksi yksittäinen 
asuntosijoittaja omistaa asunto-osakeyhtiöstä huomattavan 
määrän osakkeita. Tällöin osakkaan maksuvaikeudet saat-
tavat heijastua suoraan myös asunto-osakeyhtiön maksu-
valmiuteen vastikerästien muodossa.

Muita yksittäisiä riskitekijöitä ovat laiminlyönnit ja väärin-
käytökset asunto-osakeyhtiön hallinnossa sekä rakennuk-
sen kuntoon ja/tai korjausvelkaan liittyvät suuret investoin-
titarpeet. Kaupungistumisen seurauksena etenkin muutto-
tappioalueilla sijaitsevien asunto-osakeyhtiöiden on entistä 
vaikeampaa saada yhtiölainaa korjaustarpeisiin ilman mer-
kittävää omarahoitusosuutta.

Riskitekijöiden vähentämiseksi asunto-osakeyhtiöissä on 
syytä suunnitella ja toteuttaa korjaustoimia aktiivisesti ja 
ennakollisesti, jotta korjausvelan syntyminen voidaan vält-
tää. Tähän liittyy olennaisesti myös yhtiön rahoitusaseman 
suunnittelu ja kasvaneen omarahoitusvaateen huomioimi-
nen investointi- ja korjaussuunnitelmissa. Liiketilojen vas-
tikekertoimien kohtuullistamista on syytä arvioida, mikäli 
on vaarana, että liiketilat muutoin jäävät tyhjiksi. Mikäli yh-
tiölle kertyy vastikesaatavia, on oikeudellisen perinnän ja 
huoneistojen haltuunoton ripeä aloittaminen erittäin tärkeää 
saatavien perimiseksi ja velkaantumisen katkaisemiseksi.

Loppuun voidaan todeta, että hyvä ja huolellinen hallin-
to on erittäin tärkeä osa maksukyvyttömyyden uhan torju-
misessa. Erinomaisen huolellisesti suunniteltu ja toteutet-
tu hallintokaan ei kuitenkaan poista maksukyvyttömyyden 
uhkaa kokonaan, vaan asunto-osakeyhtiö voi makrotalou-
den tai yhteiskunnallisen rakennemuutoksen vuoksi ajau-
tua tästä huolimatta maksuvaikeuksiin. Tällaisessa tilantees-
sa on kaikkien osapuolten oikeusturvan ja asioiden hallitun 
hoitamisen kannalta hyvä kääntyä asiantuntijan puoleen. 
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Pohdimme yhdessä, mikä tai 
kuka on konkari. Suomen 
murteiden sanakirja auttoi 
meitä hilpeillä määritelmil-

lä aiheeseen. Konkari-sanaa voi-
daan käyttää a) ihmisestä tai eläi-
mestä, etenkin hevosesta, joka on 
vanha, huonokuntoinen, romului-
nen, kankealiikkeinen, rohjo, kant-
tura tms. tai sitten yleisemmin b) 
isokokoinen ja samalla hyväkun-
toinen, vankkarakenteinen, vireä 
tai c) kokenut, asiansa osaava, ai-
kaansaava ihminen, taituri, mesta-
ri tai sitten d) itsepäinen, oikutte-
leva, pahankurinen, vallaton ja rie-
hakas. Huomasimme, että konkari 
on moninainen käsite, eikä se ole 
sidottu ikään, vaan lähinnä koke-
mukseen ja osaamiseen.

Konkarit ovat moninainen jouk-
ko, ja heidät voidaan nähdä työyh-
teisöissä supervoimana ja taitavi-
na työntekijöinä. Heidän vahvuu-
tensa eivät rajoitu pelkästään ko-
kemukseen ja osaamiseen, vaan 
heillä on myös vahva työetiikka, 
kyky sopeutua muutoksiin ja ha-
lu siirtää hiljaista tietoa eteenpäin. 
Konkarit hallitsevat kokonaisuuk-
sia, tunnistavat olennaisia asioita ja 
osaavat priorisoida tehtäviä. Hei-
dän elämänhallintataitonsa ja ky-
ky säädellä omia tunteitaan teke-
vät heistä arvokkaita tiimin jäseniä.

Eri-ikäisten johtaminen – 
avain menestykseen
Eri-ikäisten työntekijöiden johta-
minen vaatii ymmärrystä ja 

joustavuutta. On tärkeää tunnis-
taa ja purkaa ennakkoluuloja, jotka 
liittyvät konkareihin. Esimerkiksi 
ajatus siitä, että vanhemmat työn-
tekijät olisivat vähemmän jousta-
via tai innovatiivisia, ei pidä paik-
kaansa. Tutkimukset osoittavat, 
että ihmiset ikääntyvät eri tavoin, 
ja ikään liittyvissä muutoksissa on 
paljon vaihtelua yksilöiden välillä.

Kun eri-ikäisten työntekijöiden 
vahvuudet tunnistetaan ja hyödyn-
netään, koko työpaikka hyötyy. 
Konkarit voivat toimia mentorei-
na nuoremmille työntekijöille, tar-
joten arvokasta ohjausta ja tukea. 
Heidän kokemuksensa ja osaami-
sensa voivat auttaa ratkaisemaan 
monimutkaisia ongelmia ja kehit-
tämään uusia toimintatapoja. Li-
säksi konkarit voivat edistää työ-
paikan kulttuuria, jossa arvoste-
taan monimuotoisuutta ja jatku-
vaa oppimista.

Konkarien työssä jatkamista 
voidaan edistää monin tavoin. 
Avoin ja arvostava vuorovaiku-
tus, ennakoivat toimenpiteet ja 
joustavat työaikajärjestelyt ovat 
avainasemassa. On tärkeää tar-
jota konkareille mahdollisuuksia 
kehittää osaamistaan ja ottaa vas-
taan uusia haasteita. Työympäris-
tön laatu, kuten joustavat työajat ja 
oikeudenmukainen kohtelu, voi-
vat auttaa konkareita jatkamaan 
työelämässä pidempään.

Konkreettisia vinkkejä konkareiden työssä jatkamiseksi

1. Avoin keskustelu: Keskustelut työkyvystä, työuran suunnas-
ta, toiveista tai eläkeaikeista ovat luonnollinen osa pidemmän ajan 
tavoitteiden suunnittelua. Avoin keskustelu hyvissä ajoin auttaa en-
nakoimaan muutoksia työssä, työkyvyssä ja työpaikalla.

2. Yhdenvertainen ja arvostava kohtelu: Eläkkeelle jääminen 
on työntekijän oma valinta, ja eläkeiän kynnyksellä olevalla voi olla 
jäljellä vielä monta hyvää työvuotta. Tieto eläkeasioista ja eläkkeen 
määrän selvittäminen helpottavat keskustelua.

3. Työn muokkaus: Mahdollista työn muokkaukset ja huomioi 
konkareiden näkökulmat. Työaikasuunnittelussa on tärkeää huo-
mioida palautuminen.

4. Mentorointi: Tunnusta konkareiden osaaminen ja hyödynnä 
sitä esimerkiksi perehdytyksissä ja nuorten ohjaamisessa. Mesta-
ri-kisällimallin käyttöönotto voi olla hyödyllistä.

5. Joustavat työajat: Työn joustot ja erilaiset työn tekemisen ta-
vat, kuten osa-aikatyö tai etätyö, voivat auttaa konkareita jatkamaan 
työelämässä pidempään.

Konkarit ovat työelämän supervoima, ja heidän arvokas koke-
muksensa ja osaamisensa voivat tuoda merkittäviä etuja koko työpai-
kalle. Arvostamalla konkareita ja hyödyntämällä heidän vahvuuksi-
aan voimme rakentaa vahvemman ja menestyvämmän työyhteisön.

Teimme asiakasorganisaatioidemme edustajien 
kanssa inspiroivan matkan, jossa sukelsimme 
konkareiden maailmaan muuttuvassa 
työelämässä. Laadukas eri-ikäisten johtaminen on 
avainasemassa, kun halutaan vahvistaa työyhteisön 
voimavaroja ja luoda monimuotoinen, dynaaminen 
ja innovatiivinen työympäristö.

Koneyrittäjän 
Työilmoitus

25 kpl  
2 osainen
Jäljentävä 
Hinta 12,10 € (+alv ) /kpl

Tuotteisiin 
lisätään 

toimituskulut, 
minimiveloitus 5 € 

/tilaus

Tilaukset 
toimisto@

koneyrittajat.fi
✆ 040 9009410

Koneyrittäjän 
Työpäiväkirja 2024

Koko A4 (210 x 297 
Hinta 8 € (+alv ) /kpl

Tuotteisiin 
lisätään 

toimituskulut, 
minimiveloitus 5 € 

/tilaus

Tilaukset 
toimisto@

koneyrittajat.fi
✆ 040 9009410

Itsepäiset, oikuttelevat, 
pahankuriset ja 
vallattomat konkarit 
muuttuvassa 
työelämässä

Sonja Salo toimii Varmassa 
työkykyjohtamisen kehityspäällikkönä. 
Sonjalla on pitkä kokemus 
työkykyjohtamisen hallinnan parissa. 
Sonja sparraa ja oivaltaa asiakkaiden 
kanssa tehokkaita ja kestäviä työkyvyn 
hallinnan prosesseja ja ratkaisuja, jotka 
ovat tavoitteellisia.

Minna Savinainen työskentelee 
tutkimuspäällikkönä 
Varman työkykypalveluissa. 
Tutkimuksen tavoitteena on 
löytää vaikuttavia eri tason 
keinoja työkyvyttömyyden 
ehkäisemiseksi. Minnaa 
kiinnostaa työkyvyn ja siihen 
liittyvien tekijöiden tutkiminen eri 
näkökulmista.

TEKSTI VARMA:

SONJA SALO, TYÖKYKYKOHTAMISEN KEHITYSPÄÄLLIKKÖ

MINNA SAVINAINEN, TUTKIMUSPÄÄLLIKKÖ
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Uudistukset näkyvät myös auton sisäpuolella, henkilömainen ohjaa-
mo, pienemmistä malleista lainatun ohjauspyörän kanssa tuntuu 
tutulta jo ensimmäisistä kilometreistä. Kaksilitrainen, 170 hevos-
voimainen moottori on pirteä, vaihteistosta löytyy kuusi vaihdet-

ta. Kantavuutta Masterista löytyy mukavat 1286 kiloa. Kaksitoista kuutioi-
nen tavaratila on varustettu leveällä sivuovella, josta voidaan lastata kyytiin 
myös vakiomittaisia kuormalavoja.

Ajettavuudeltaan Master on kelpo kulkija, suuntavakaus on hyvällä tasol-
la eikä GSR turva-asetukseen kuuluva kaista-avustin ota liian herkästi autoa 
haltuunsa. Turva-asetukseen liittyen autossa on oiva varuste, katkaisin, jol-
la kuljettaja voi omien asetuksien mukaan säätää erilaisten avustavien turva-

laitteiden hälytysääniä mieleisekseen. Toiminto on mainio, 
vaikka ajellessa kehäteillä, jossa nopeusrajoitukset vaihte-
levat nopeasti, jolloin auton liikennemerkkitunnistin rea-
goi niihin välittömästi aiheuttaen hälytyksen kuljettajalle.

Uudistettu ulkomuoto tuo muutakin kuin ulkonäkövaiku-
tuksen, muotoilu lisää aerodynamiikkaa vähentäen ilman-
vastusta ja siten polttoaineenkulutusta. Reilun päivän koe-
ajon keskikulutus oli reilut seitsemän ja puoli litraa, Mas-
teria voisikin hyvällä syyllä kutsua uudeksi Tippa-Relluksi.

SAKARI KOKKONEN

RENAULT TRUCKS MASTER RED VAN  
3,5T E6e - L3H2

Moottori: Diesel, kaksi litraa. 170 hv/380 Nm
Vaihteisto: Käsivälitteinen, kuusi nopeutta
Akseliväli: 4215 mm
Kokonaismassa: 3500 kg
Kantavuus: 1286 kg.
Kuormatilan tilavuus: 12 m3
Kuormatilan pituus: 3885 mm. 
Myynti: Renault Trucks Suomi

Äijäpaku 
Ranskasta
Renault yllättää uusitun Master-pakettiautomallin ulkonäöllä. 
Muhkea maski tuo mieleen yhdysvaltalaisten autoilijoiden 
lempiherkun, avolavallisen pakettiauton. Jykevän leuan takaa 
löytyy kelpo pakettiauto.
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Valtioneuvos Matti Van-
hanen on toiminut se-
kä pääministerinä (2003-
2010) että eduskunnan 

puhemiehenä. Vanhanen näkee 
Levin matkailuelinkeinon tärkeä-
nä Kittilän kunnalle. Matkailun ke-
hittämisessä on luotu myös uusia 
tuotteita, joita edustaa muun mu-
assa metsäelämyksiä tarjoava Ha-
liPuu-niminen yritys. 

Alustuksessaan valtioneuvos 
Vanhanen vertasi Levin ja Saari-
selän matkailualueita keskenään. 
Suurimpana erona on se, että Saa-
riselkä rajoittuu suojelualueeseen 
eli Urho Kekkosen kansallispuis-
toon. 

Uusiutuva energia tärkeää 

Suomelle oli aikanaan tärkeää 
päästä pois Neuvostoliittoon 
tukeutuvasta energiasta eli fossii-
lisesta öljystä ja kaasusta. Myös 
EU on nähnyt maanosan ener-
giaomavaraisuuden tärkeäksi. 
Bioenergia on ollut askel pois 
fossiilisista polttoaineista ja Lähi-
idän öljyriippuvuudesta.

Kansanedustajan uraansa muis-
tellen Matti Vanhanen totesi uu-
siutuvan energian tuotannon li-
säämisen ja vahvistamisen vaa-
tineen poliittisia päätöksiä. Kun 
Suomessa käynnistettiin tuulivoi-
matuotantoa, nähtiin syöttötarif-

fin eli sähkön takuuhinnan käyt-
töönotto välttämättömäksi. Mat-
ti Vanhasen mukaan uudet ener-
giajärjestelmät, kuten tuulivoi-
ma ja muutkin uudet teollisuu-
den alat vaativat syöttötariffin 
kaltaisia kannustimia, jotta vo-
lyymit saadaan ylös.  

Matti Vanhasen mukaan tuu-
livoimaloiden kiinteistöverot 
kuuluvat voimaloiden sijainti-
kunnille. Vanhanen ei kanna-
ta valtion taholta ehdotettu-
ja kiinteistöverojen tasauksia 
niille kunnille, jotka eivät ole 
panostaneet tuulivoiman tuo-
tantoon. Samalla mallilla voitai-
siin esittää Helsingin ansaitse-

mien verotulojen tasaamista muil-
le Suomen kunnille.

Maanomistajien etujen huomi-
oon ottaminen tuulivoiman edis-
tämisessä on tärkeää Vanhasen 
mielestä. Parhaillaan lunastuslain 
ajantasaistaminen on valmisteilla. 
Vapaaehtoisten rahakkaiden sopi-
musten ja ”pakkolunastusten” vä-
lille tarvitaan uusia toimintatapo-
ja, joissa maanomistajan etu ote-
taan huomioon.

Metsärauha toivomuksena

Matti Vanhasen mielestä suoma-
lainen metsäkeskustelu on kärjis-
tynyt voimakkaasti viime vuosina. 

Perinteinen High Levi 
-metsätapahtuma 
järjestettiin jo 
neljännen kerran 
Kittilän Levillä. Vuoden 
2025 teemoina olivat 
metsät ja tuulivoima, 
metsät ja matkailu sekä 
yhteismetsät. Suomen 
metsäkeskuksen 
järjestämän tapahtuman 
pääpuhujana oli 
valtioneuvos Matti 
Vanhanen, joka toivoo 
metsärauhaa Suomeen.
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Monipuolista Monipuolista 
ja rakentavaa ja rakentavaa 
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High Levi -seminaarissaHigh Levi -seminaarissa

Vanhanen kaipaa Suomeen metsä-
rauhaa. Metsien monikäyttö on 
tärkeää. Metsät ovat suomalaisille 
tärkeitä niin talouden kuin muun-
kin hyvinvoinnin kannalta.

Korkean tason ja paikan 
tilaisuus
High Levi -konseptin on ideoinut 
Juha Viirimäki Suomen metsä-
keskuksessa Seinäjoella. High 
Levi on saanut osakseen laajaa 
kiinnostusta vuosien mittaan. 
Tällä kertaa mukana oli runsaat 
80 osallistujaa. Seminaarin jälkei-
senä päivänä tutustuttiin Levin 
alueen matkailuyritykseen nimeltä 

HaliPuu sekä alueen energian-
tuotantoon. Nilipirtit Oy:n Esa 
Nilivaara kertoi aurinkoener-
giaratkaisuista ja Adven Oy:n 
asiakkuusjohtaja Juha Kuivinen 
uusiutuvan energian näkymistä. 
Lisäksi KTM ja metsätalousin-
sinööri Rami Mattilan johdolla 
järjestettiin tuulivoimateeman 
työpaja. 

High Levi -tapahtuma mahdol-
listaa maanomistajien, lämpöyrit-
täjien, koneyrittäjien sekä tutkijoi-
den ja kehittäjien välisen verkos-
toitumisen. Positiivisen palaut-
teen pohjalta High Levi 2026 -ti-
laisuuden suunnittelu ovat alka-
massa. 

Tiistai-iltana revontulet 
loimusivat jo pienen 
kaupungin kokoluokkaan 
kasvaneen Levin yllä.

High Levi tapahtuman järjesti-
vät seuraavat Suomen metsäkes-
kuksen koordinoimat ja  EU:n osa-
rahoittamat hankkeet: Tietotaitoi-
nen aktiivinen metsänomistaja -tie-
donvälityshanke, Metsätalous ja 
tuulivoima, sekä Havu – Hyvin-
vointia ja elämyksiä yksityismet-
sistä uusien teknologioiden avulla.

Kirjoittaja toimi High Levi -se-
minaarin puheenjohtajana EU:n 
osarahoittaman Turvetuotantoalu-
eiden palauttaminen suometsik-
si -kehittämishankkeen puitteis-
sa. Avauspuheenvuorossaan hän 
kertoi käytöstä poistuneiden tur-
vetuotantoalueiden metsityksistä.

 High Levi 
-seminaarimatkaidean isän 
Juha Viirimäen on helppo 
hymyillä suuren suosion 
saavuttaneesta High Levi 
-konseptista.

TEKSTI: RISTO LAUHANEN, SEAMK.
KUVAT : JUSSI LAURILA, SUOMEN METSÄKESKUS.

Puheenjohtaja Risto Lauhanen 
ojentaa mikrofonin valtioneuvos Matti 
Vanhaselle, joka on valmiina pitämään 
seminaarin avauspuheenvuoron.
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www.uittokalusto.fi

|   050 522 6096   |   

ISOMPI KÄRKI
PAREMPI, TASAISEMPI LEIKKAUS

KESTÄÄ PIDEMPÄÄN

NORDFOREST Harvesterin 
404” teräketju
· Vastinetta rahalle
· Useita kromipäällysteitä
· Optimaalinen teroituskulma

Kysy lisää!

TEEMU KALLIO  |   050 320 7058   |   teemu.kallio@uittokalusto.fi

tuote- ja palveluhakemisto

YOUR 
RESPONSIBLE

 PARTNER

MYYNTI 
HUOLTO 

VARAOSAT 
AGCOSUOMI.FI

KESLA TRAKTORIVARUSTEET

WWW.KESLA.COM

Keslan traktori-
varustevalikoimasta 
löytyy sopiva 
vaihtoehto kaikkiin 
tarpeisiin. 
Työskentely sujuu 
tehokkaasti, tarkasti 
ja vaivattomasti, 
kuin ajatus.

KONEYRITTÄJÄ 5/2025 Ilmestyy 26.6. Aineistopäivä on 3.6. 
Ota yhteys: Tapio Hirvikoski, puh. 040 9009 417 

tai tapio.hirvikoski@koneyrittajat.fi

Jämsä 3.-5.9.
www.finnmetko.fi
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Kohdemaa, tarkka ti-

lauksen arvo ja toi-
mitettavien yksiköi-
den määrä pysyvät 

luottamuksellisina. Tilaus on 
kuitenkin merkittävä askel 
Kerberos-konseptin tehok-
kuuden ja soveltuvuuden ar-
vioimisessa laajempaan käyt-
töönottoon kohdemassa. Tila-
uksen ensisijaisena tavoittee-
na on testata Kerberos-moni-
käyttökonseptin innovatiivis-
ta telamiinojen laskujärjestel-
mää. Järjestelmä on suunni-
teltu tarjoamaan nopeaa pans-
sarimiinojen laskua erilaisis-
sa maasto-olosuhteissa mini-
mi resurssein. 

Tulevien testien tulokset 
ovat ratkaisevassa asemas-
sa arvioitaessa Kerberos-kon-
septin laajamittaista käyttöön-
ottoa kohdemaassa. 

Kerberos-monikäyttökon-
septi on monipuolinen ratkai-
su, joka muuntaa tavalliset si-
viili- tai sotilaskäyttötrakto-
rit tehokkaiksi suluttamis-
työkaluiksi. Konsepti yhdis-
tää logistiikan, liikkuvuuden 
ja maaporauksen kyvykkyy-

KESLA Defence saanut 
tilauksen Kerberos 
monikäyttöperävaunuista 
NATO-maalta 
KESLA Defence on saanut tilauksen Kerberos 
monikäyttöperävaunuista NATO-maan puolustusvoimilta. 
Tilaus on merkittävä Kerberos-monikäyttökonseptille, 
sillä konseptia tullaan testaamaan perusteellisesti sen 
kyvykkyyksien, erityisesti suluttamisen, osalta NATO-
maan toimesta. Suomen Puolustusvoimilla Kerberos 
konsepti on jo käytössä.  

det, tehden siitä korvaamatto-
man monikäyttöisen ratkaisun 
pioneereille niin metsässä kuin 
rakennetussa kaupunkiympä-
ristöissä. 

Kerberos-monikäyttökon-
septi on varustettu telamiina-
poralla, joka mahdollistaa mii-
nojen nopean ja tehokkaan 
laskemisen. Lisäksi perävau-
nu edesauttaa omien joukko-
jen liikkuvuutta ja tarjoaa logis-
tiikkaratkaisun, joka soveltuu 
sekä rauhan aikaan että poik-
keusoloihin. 

”Yhteistyömme Suomen Puo-
lustusvoimien kanssa johti en-
simmäisen Kerberos-monikäyt-
töperävaunun syntyyn, jonka 
pohjalta jatkamme tuoteinno-
vointia ja kyvykkyyksiemme 
laajentamista Defence seg-
mentissä. Odotamme innol-
la onnistuneita tulevia testejä, 
asiakaskoulutusta ja mahdol-
lista laajamittaista käyttöönot-
toa tulevaisuudessa, joka vah-
vistaa entisestään Keslan sitou-
tumista puolustusvälineratkai-
sujen tarjoamiseen”, kommen-
toi Keslan toimitusjohtaja Pa-
si Nieminen. 

Valtioneuvosto myönsi 
ensimmäisen Natura-
poikkeuksen – tavoitteena 
suojata Porin kaupunkia 
vakavilta tulvilta

Valtioneuvosto on 8.5. myöntänyt ensimmäistä kertaa 
poikkeuksen Natura 2000 -verkoston suojelusta. Poikkeus 
myönnettiin Kokemäenjoen tulvasuojelusuunnitelman 
mukaisen Säpilän oikaisu-uoman rakentamiseen. Pori on 
Suomen merkittävin tulvariskialue, ja Säpilän oikaisu-uoma 
auttaa suojaamaan kaupunkia vakavilta tulvilta. Hankkeen 
toteuttaminen edellyttää, että aluehallintovirasto myöntää 
hankkeelle vesiluvan. 

Euroopan laajuiseen Natura 
2000 -verkostoon kuuluvien 
alueiden suojeluperusteita ei 
saa merkittävästi heikentää. 

Lainsäädäntö kuitenkin sallii poikke-
uksen tilanteissa, joissa jokin hanke 
tai suunnitelma on toteutettava erit-
täin tärkeän yleisen edun kannalta pa-
kottavasta syystä, eikä tavoitteen saa-
vuttamiselle ole vaihtoehtoa. Ratkai-
sun Suomessa tekee valtioneuvosto. 

Tulvasuojeluhankkeet ovat keskeisiä 
ihmisten terveyteen ja turvallisuuteen 
liittyviä hankkeita. Lähes kolmasosa 
kaikista Euroopan unionissa tehdyis-
tä poikkeuksista Natura 2000 -suoje-
luun on liittynyt tulvasuojeluun. Hank-
keen vaihtoehdottomuutta arvioineet 
Suomen ympäristökeskus ja Kaakkois-
Suomen elinkeino-, liikenne- ja ympä-
ristökeskus ovat katsoneet, että Säpi-
län oikaisu-uoma voi merkittävästi vä-
hentää ihmisten terveyteen ja turvalli-
suuteen kohdistuvaa tulvariskiä poik-
keuksellisissa vesi- ja säätilanteissa ta-
valla, jota ei voida saada aikaan ilman 
Säpilän oikaisu-uomaa. Oikaisu-uomal-
la voidaan lisätä Kokemäenjoen läpäi-
sykykyä asteittain vaikeutuvassa vesi-
tilanteessa ennakoivasti siten, että ylä-
puolisiin järviin voidaan saada lisää va-
rastotilaa. Erittäin vaikeassa tulvatilan-
teessa kyseisiä vesivarastoja hyödyn-
tämällä voidaan hidastaa Kokemäen-
joen virtaamaa, jolloin jokeen muodos-
tuu hyydepadoilta suojaava jääkansi. 

Tulvametsäluontotyypin 
heikentyminen 
hyvitetään parantamalla 
tulvametsäesiintymien tilaa 
Noormarkunjoella
Valtioneuvosto päätti samalla, että 
Säpilän oikaisu-uoman rakentamisen 

aiheuttama tulvametsä-
luontotyypin heikentymi-
nen hyvitetään toteutta-
malla Porin kaupungissa 
Noormarkunjoella sijaitse-
villa 9,1 hehtaarin tulvamet-
säesiintymillä niiden tilaa 
parantavia toimia. Tämän 
lisäksi Natura 2000 -verkos-
toon valmisteltaisiin kaksi 
yhteensä noin 80 hehtaarin 
suuruista aluetta, joilla esiin-
tyy yhteensä noin 35 hehtaa-
ria tulvametsiä. Korvaavien 
toimien kustannuksista 
vastaavat hankkeen toteuttajat 
Kokemäenjoen säännöstely-
yhtiö ja Varsinais-Suomen elin-
keino-, liikenne- ja ympäristö-
keskuksen ympäristö ja luon-
nonvarat -vastuualue.

Poikkeuksia Natura 2000 
-verkoston suojelusta myön-
netään Euroopan unionissa 
harvakseltaan. Vuosien 2012–
2019 aikana jäsenvaltiot myön-
sivät poikkeuksen noin sataan 
hankkeeseen tai suunnitel-
maan. Yli puolet hankkeista tai 
suunnitelmista koski Saksaa. 
Osa jäsenvaltioista ei ole sal-
linut yhtään poikkeusta. Suo-
messa tämä on ensimmäinen 
kerta, kun Natura 2000 -suoje-
lusta on sallittu poiketa. Aiem-
min valtioneuvosto on kaksi 
kertaa (vuosina 2018 ja 2019) 
hylännyt poikkeushakemuk-
sen sillä perusteella, että hank-
keelle tai suunnitelmalle on 
olemassa vaihtoehto. Toinen 
hankkeista koski Sallan mat-
kailualueen laajentamista ja 
toinen niin sanotun Vuotok-
sen tekoaltaan rakentamista.

Komatsu Forest oy
 
Nykyinen toimitusjohtajamme Suomessa, Jari 
Nurminen jättää Komatsu Forest Oy:n toimitus-
johtajan tehtävät uusiin haasteisiin siirtyäkseen.

9. toukokuuta 2025 alkaen Gustav Edholm 
ottaa hoitaakseen vt. toimitusjohtajan tehtävät 
oman toimensa ohessa, kunnes uusi toimitus-
johtaja on nimitetty. Gustav Edholm toimii Ko-
matsu Forestilla asiakaspalvelujohtajana ja kuu-
luu yhtiön johtoryhmään Ruotsissa. 
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Asiakkaanamme voit saada investointitukea 
työkoneen sammutusjärjestelmälle ja 

alennusta sammutuslaitteista.

Ifistä etuja parempaan 
paloturvallisuuteen

Tutustu etuihin
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Ratkaisevat tekijät 

26.9 .2025

Yhdistetty sähkön ja kau-
kolämmön tuotanto (CHP, 
Combined Heat and Po-
wer) on ollut energiateho-

kas ja taloudellisesti toimiva konsep-
ti jo vuosikymmenten ajan. Nyt polt-
toon perustuvan yhdistetyn tuotan-
non päivät alkavat olla luetut. Poltto-
aineiden kallistuminen ja sääriippu-
van sähkön tuotannon voimakas kas-
vu syövät CHP:n eväät.

Sähkön tuotanto ei lähtökohtaises-
ti ole kaupunkienergiayhtiölle pakol-
lista. Sähkö siirtyy kätevästi valtakun-
nan verkkoa pitkin tuotantopaikoilta 
tarvitsijoille, myös valtioiden rajojen 
yli. Kaukolämpö sen sijaan on tuotet-
tava paikallisesti. Edellä jo mainittu-
jen polttamisen ja ydinvoiman lisäk-
si mieleen tulevat sähkökattilat, huk-
kalämpöjä hyödyntävät lämpöpum-
put, lämpöä tuottavat teollisuuspro-
sessit ja syvältä maan uumenista ha-
ettava geolämpö.

Kuopiossa päätuotantolaitoksem-
me, sähköä ja kaukolämpöä tuottava, 
puuta polttava voimalaitos saavuttaa 
teknisen elinikänsä pään noin vuon-
na 2035. Olemme jo jonkin aikaa seu-
ranneet uusien lämmöntuotantotek-
niikoiden kehittymistä. Päätöksiä kor-
vausinvestoinnista on tehtävä vuo-
den 2030 tienoilla. Jos haluamme, et-
tä pienydinreaktori on tuolloin vaihto-
ehtojen joukossa, ei pelkkä kehityk-
sen seuraaminen riitä. Käytännössä 
se tarkoittaa laitospaikan etsimistä, 
asemakaavoituksen käynnistymis-
tä ja ympäristövaikutusten arvioin-
nin tekemistä. Kaikki edellä maini-
tut olemme käynnistäneet.

Ydinlämpöä kristallipallossa?
En ole ainoa energiajohtaja, joka miettii, miten kaukolämpö 
tuotetaan tulevaisuudessa. Tästä saa hyvän kuvan vaikkapa lukemalla 
Energiakaupungit ry:n aiemmin julkaisemia blogeja. Tulevaisuuden 
vaihtoehtona muiden joukossa on pelkkää lämpöä tuottava 
pienydinreaktori (SMR, Small Modular Nuclear Reactor). Miksi juuri 
tämä vaihtoehto näyttää kiinnostavan erityisesti Kuopiossa, kun 
muissa kaupungeissa Helsinkiä lukuun ottamatta on hiljaista?

ESA LINDHOLM HALLITUKSEN JÄSEN | ENERGIAKAUPUNGIT RY
TOIMITUSJOHTAJA | KUOPION ENERGIA OY

Ymmärrettävästi työmme SMR-
valmiuden hankkimiseksi on saanut 
julkista huomiota. Olemme myös it-
se viestineet aktiivisesti hankkeem-
me eri vaiheista saadaksemme ku-
van kuopiolaisten suhtautumisesta 
ydinlämpövaihtoehtoon. Toistaisek-
si vastaanotto on ollut yllättävänkin 
myönteistä. Meillä on valmistumassa 
lähiviikkojen aikana tutkimus, jossa 
kartoitetaan lisää kansalaisten näke-
myksiä tulevaisuuden tuotantomuo-
doista, erityisesti pienydinvoimasta. 
Tästä kerromme myöhemmin lisää.

Koska mediassa yksinkertaistetaan 
asioita, syntyy helposti kuva, että oli-
simme jo tiukemminkin sitoutuneet 
ydinvaihtoehtoon. Meille se on kuiten-
kin yksi vaihtoehto muiden joukossa.

Ydinlämmössä houkuttelevat tuo-
tannon päästöttömyys, tuotantokus-
tannusten vakaus, valtiovallan kan-
nustava ote ja edellä jo mainitsemani 
ydinvoimamyönteinen ilmapiiri. Mie-
tityttäviä ja selvitettäviä asioita ovat 
esimerkiksi investoinnin suuruus ja 
sen rahoitus, riittävän markkinan syn-
tyminen niin, että modulaarisuuden 
hyödyt syntyvät, lopulliset viranomais-
vaatimukset ja luottamus pelisääntö-
jen vakauteen.

Aivan uusi ajatus ei pienydinkau-
kolämpö ole. Jo 70-luvulla kehitettiin 
suomalais-ruotsalaisena yhteistyönä 
SECURE-tuotenimenä tunnettu ydin-
lämpöreaktori. Tämä vaihtoehto oli 
Kuopiossa 80-luvulla selvityksen alla. 
Kuitenkin CHP:n vahvuudet ja lopul-
ta Tšernobylin ydinvoimalaonnetto-
muus hautasivat ydinreaktorikaavai-
lut – näköjään 40 vuodeksi.

Helenin ja Steady Energyn solmima vuoteen 2028 
ulottuva vuokrasopimus pienydinvoimalan koelai-
toksen sijoituspaikasta tuo pienydinvoiman jälleen 
askeleen konkreettisemmaksi.

– Koelaitos on toteutuessaan erittäin konkreettinen askel 
pienydinvoiman etenemiselle, ja on symbolisesti mahtavaa, 
että se tehdään juuri kivihiilen käytön päättäneessä Salm-
isaaressa. Koelaitoksen sijainti on myös omiaan tukemaan 
ydinenergiaohjelmaamme, kun pääsemme omalla tontil-
lamme tarkastelemaan pienydinreaktorin kehittämistä, ja 
lisäksi hyödyntämään jo koekäytön aikana syntyvää puh-
dasta energiaa Helsingin lämmittämisessä, sanoo Helenin 
toimitusjohtaja Olli Sirkka.

Koelaitos on täydellinen kopio Steady Energyn voimalai-
toskonseptista lukuun ottamatta ydinpolttoainesauvoja, 
joiden virkaa toimittaa sähkövastus, jonka avulla koelaitos 
tuottaa valmistuessaan lämpöä Helenin kaukolämpöverk-
koon noin 6 megawatin teholla.

– Koelaitoksella on tarkoitus osoittaa, että pienreaktori 
voidaan toteuttaa markkinaehtoisesti, kannattavasti ja il-
man tukiaisia, sanoo Steady Energyn toimitusjohtaja Tom-
mi Nyman.

Helen käynnisti syksyllä 2024 ydinenergiaohjelman, jon-
ka tavoitteena on rakentaa joko sähköä ja lämpöä tuotta-
va yhteistuotantolaitos tai kaukolämpöä tuottava lämpölai-
tos polttamattoman energiantuotannon saavuttamiseksi 
2030-luvulla.

Tällä hetkellä ohjelma arvioi liiketoimintamalleja, kar-
toittaa potentiaalisia laitospaikkoja pääkaupunkiseudulta 
ja valmistelee laitostoimittajan valintaa, jota varten Helen 
on kutsunut soveltuvia toimittajia kilpailutusprosessiin. 
Helen julkaisee tutkimusten perusteella soveltuviksi tun-
nistettuja laitospaikkoja vuoden 2025 aikana. Laitostoim-
ittajan valinta tapahtuu myöhemmin.

Helen vuokraa käytöstä 
poistuneen Salmisaari B 
-kivihiilivoimalaitoksen 
tilat pienydinvoimalan 
koelaitoksen 
rakentamiseksi
Helen Oy ja Steady Energy Oy ovat solmineet 
sopimuksen käytöstä poistuneen Salmisaari B 
-voimalaitosrakennuksen vuokraamisesta Steady 
Energyn pienydinvoimalan koelaitoksen tilaksi. 
Koelaitokseen ei asenneta ydinpolttoainetta, 
vaan reaktorisydämeen asennetaan sähkövastus, 
mutta muilta osin sen on tarkoitus vastata 
Steady Energyn valmista laitoskonseptia. 
Helenin ydinenergiaohjelmassa on parhaillaan 
käynnissä liiketoimintamallien arviointi ja 
laitostoimittajakilpailutuksen valmistelu sekä 
mahdollisten laitospaikkojen kartoittaminen, 
jonka pohjalta Helen julkistaa potentiaalisia 
laitospaikkavaihtoehtoja vuoden 2025 aikana.
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